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شاید تنها تونلی باشد که کاملا   
علنی شده و در معرض بازدید 
شناسنامه  دارد،  قرار  همگان 

آن  رایت  کپی  متاسفانه حق  البته  و  دارد 
کامل رعایت نشده و آن تونل سارایوو است.

گرفتار    آمریکا  دولت  گرچه 
شده  اقتصادی  جدی  ضعف 
مزدورهای  اگر  اما  است، 

می کردند دست حمایت  موفق عمل  ضدایرانی 
خود را از  این رسانه ها برنمی داشت. ماجرا اینست 
و  قدرت  ضدانقلاب  ناکارآمدی  دیگر  روی  که 

مقاومت مردم ایران است. 

علل    از  یکی  بتوان  شاید 
اصلی ناکامی بخش بزرگی  از 
اپوزیسیون جمهوری اسلامی 

ایران جهت تعامل موفق با جامعه را در قالب یک 
سندرم فکری احساس صغارت معرفی کرد.

برای    سیاه  بازار  یک  امروز   
پدید  بانکی  تراست های 
به سان  روز  هر  که  آورده ایم 

قارچ رشد می کنند؛ بنابراین نتوانستیم این روند 
را مهار کرده و با چندنرخی، برای سفره مردم 

فکری کنیم!

انقلابی بودن به صدا را در گلو   
میکروفون  پشت  انداختن 
مجلس و منبر و پیج و کانال 

این و آن  به  و دو قطبی ساختن و تهمت زدن 
نیست، انقلابی بودن به نصرت ولی خدا است به 

پیش بردن سخن او است.

در    مضاعف  تلاشی  با  باید   
بردارم.  گام  پیشرفت  مسیر 
تندیس فجر، تعهد هنرمند را 

بیش از پیش افزایش می دهد و انگیزه ای مضاعف 
برای بهبود و ارتقای سطح کاری  ایجاد می کند.

تندیس فجر، تعهد هنرمند را بیشتر می کند

جمهوری  رئیس  ترامپ،  جمهوری دونالد  رئیس  ترامپ،  دونالد 
تعهد  به  »ما  نوشت:  آمریکا  تعهد منتخب  به  »ما  نوشت:  آمریکا  منتخب 
ارز  نه  که  داریم  نیاز  کشورها  ارز این  نه  که  داریم  نیاز  کشورها  این 
جدیدی در بریکس ایجاد کنند و نه جدیدی در بریکس ایجاد کنند و نه 
دلار  جایگزینی  برای  دیگری  ارز  دلار از  جایگزینی  برای  دیگری  ارز  از 
قدرتمند آمریکا استفاده کنند. در غیر قدرتمند آمریکا استفاده کنند. در غیر 
این صورت با تعرفه های صد درصدی این صورت با تعرفه های صد درصدی 
باشند  منتظر  باید  و  می شوند  باشند روبرو  منتظر  باید  و  می شوند  روبرو 
شگفت انگیز  اقتصاد  در  فروش  با  شگفت انگیز تا  اقتصاد  در  فروش  با  تا 
ایالات متحده خداحافظی کنند. آنها ایالات متحده خداحافظی کنند. آنها 
می توانند بروند و یک احمق دیگر را می توانند بروند و یک احمق دیگر را 
پیدا کنند. هیچ شانسی وجود ندارد پیدا کنند. هیچ شانسی وجود ندارد 
برای  دیگری  جایگزین  بریکس  برای که  دیگری  جایگزین  بریکس  که 
دلار آمریکا در تجارت بین المللی پیدا دلار آمریکا در تجارت بین المللی پیدا 
کند و هر کشوری که تلاش کند باید با کند و هر کشوری که تلاش کند باید با 

آمریکا خداحافظی کند.«آمریکا خداحافظی کند.«
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شنبـه

 سال سوم                                                      شماره پانصدونوزده
سیا   سـت

مروری بر مواضع متعدّد رهبر انقلاب اسلامی درباره ی حتمی   
بر  صهیونیستی  رژیم  برابر  در  فلسطین  مقاومت  پیروزی  بودن 

اساس صدق وعده الهی
رهبر معظّم انقلاب اسلامی، هفته ی گذشته در پایان بیانات 
در دیدار تولیدکنندگان و فعّالان اقتصادی بخش خصوصی، 
اشاره ای به موضوع غزّه کردند و در این رابطه فرمودند: »گفتیم 
مقاومت زنده است و زنده خواهد ماند؛ غزّه پیروز شد. مقاومت 
نشان داد که زنده خواهد ماند. آنچه در مقابل چشم دنیا دارد 
اتفّاق می افتد، شبیه افسانه است. ... آمریکا همه ی امکاناتش را 
ـ که اگر نمی داد، رژیم صهیونی در همان  به رژیم صهیونی داد ـ
هفته های اوّل به زانو درمی آمد ــ اینها هم یک سال و سه 
ماه هر چه توانستند جنایت کردند؛ بیمارستان، مسجد، کلیسا، 
خانه، بازار، محلّ اجتماعات، هر جا دستشان رسید را زدند؛ در 
کجا؟ در یک قطعه زمین کوچک مثل غزّه؛ در یک قطعه  زمین 
کوچک مثل غزّه! هر چه توانستند جنایت کردند؛ هدفی هم 
ـ   ـ آن روسیاهِ بدبخت ـ معیّن کردند؛ آن رئیس رژیم صهیونی ـ
گفت که می خواهیم حماس را نابود کنیم و باید نابود بشود؛ و 
اینها حتّی نقشه ی اداره ی بعد از جنگ غزّه را هم کشیدند! تا این 
حد مطمئن بودند. حالا همان رژیم صهیونی ظالم و سفّاک آمده 
با همان حماس که می خواسته نابودش کند، سر میز مذاکره 
نشسته و شرایط او را قبول کرده برای اینکه آتش بس تحقّق 
پیدا کند؛ یعنی آنچه اتفّاق می افتد، این است. اینکه می گوییم 
مقاومت زنده است یعنی این. اینکه می گوییم "وَ لوَ قاتلَکَُمُ الَّذینَ 
َّوُا الادَبارَ ثمَُّ لا یجَِدونَ وَلیِّاً وَ لا نصَیرا" یعنی این. فقط مال  کَفَروا لوََل
آن زمان هم نیست، چون بعدش میگوید: سُنَّةَ الَلَهِ الَّتی قَد خَلتَ 
مِن قَبلُ وَ لنَ تجَِدَ لسُِنَّةِ الَلَهِ تبَدیلا؛ این سنّت الهی است؛ باید 
اینها پیروز می شدند و شدند. هر جا از طرف بندگان خوب خدا 

مقاومت باشد، پیروزی در آنجا حتمی است.«
بشارت مکرّر  

همان طور که رهبر انقلاب خود اشاره کردند، ایشان پیش از 
این نیز پیش بینی خود را درباره ی نتیجه ی جنگ غزّه مبنی بر 
پیروزی مقاومت، بارها به صراحت اعلام کرده بودند؛ برخی از این 

اعلام نظرها به این شرح است:
    »در غزّه این همه آدم کشتند، تانک آمد، توپ آمد، بمب آمد، 
مسلسل آمد، ریزپرنده آمد، عناصری را به شهادت رساندند امّا 
نهضت را نتوانستند از بین ببرند. ... مقاومت زنده است و باید 
زنده بماند و باید روزبه روز قوی تر بشود و ما از مقاومت حمایت 

می کنیم.« ۱۴۰۳/۱۰/۱9 
 »دشمن در طول این سال ها، با این همه سرمایه گذاری ای که 
کرده و هزینه ای که متحمّل شده، نتوانسته پرچم مقاومت را 
پایین بکشد؛ چه در لبنان، چه در فلسطین، چه در سوریه، 
توانست.«  نخواهد  و  نتوانسته  ایران؛  در  چه  و  عراق  در  چه 

۱۴۰۳/۱۰/۱2
»عنصر صهیونی تظاهر به پیروزی می کند، چهره ی آدم های 
پیروز را به خودش می گیرد و می آید حرف های گزاف می زند و 
رجزخوانی می کند. بدبخت! شما کجا پیروز شدید؟ در غزّه پیروز 
شدید؟ آدم، چهل و چند هزار نفر زن و بچّه و کودک را با بمب 
بکشد و نتواند یک دانه  از مقاصدی را که اوّل اعلام کرده، تحقّق 
ببخشد، پیروز است؟ شما حماس را نابود کردید؟ ... مقاومت 
فلسطین زنده است، حماس زنده است، جهاد زنده است؛ شما 

پیروز نیستید، شما شکست خورده اید.« ۱۴۰۳/۱۰/2
با  و  گرفت  انجام  سوریه  در  که  حرکتی  این  با  منطقه  »در 
و  می دهد  انجام  دارد  صهیونیستی  رژیم  که  جنایت هایی 
جنایت هایی که آمریکا دارد انجام می دهد و کمک هایی که 
بعضی دیگر به اینها می کنند، خیال کردند که قضیّه ی مقاومت 

تمام شد؛ اینها سخت در اشتباهند.« ۱۴۰۳/9/27 
»البتّه رژیم صهیونیستی جنایت هم می کند، امّا جنایت کسی 
را پیروز نمی کند؛ نه جنایت رژیم صهیونیستی در لبنان، نه 
جنایتش در غزّه، نه در ساحل غربی که گروه های فلسطینی 
آنجا مشغول مبارزه هستند؛ جنایت های زیادی آنجا می کنند، 
امّا جنایت هیچ کس را پیروز نمی کند. این سنّت الهی است و 
امروز این تجربه ی تاریخی در غزّه و در لبنان، در مقابل چشم ما 

دارد اتفّاق می افتد.« ۱۴۰۳/9/2۱ 
»بمباران خانه های مردم پیروزی نیست؛ احمق ها خیال نکنند 
را  بیمارستان  می کنند، چون  بمباران  را  مردم  خانه ی  چون 
بمباران می کنند، چون اجتماعات مردم را بمباران می کنند، پس 
پیروز شدند؛ نه، هیچ کس در دنیا، این را پیروزی نمی داند؛ اینها 

پیروزی نیست. دشمن در غزّه پیروز نشده، دشمن در لبنان پیروز 
نشده؛ دشمن در غزّه و لبنان پیروز نخواهد شد. ... جنایت های 
رژیم صهیونیستی، هم در لبنان، هم در غزّه و فلسطین، عکس 
آنچه را آنها می خواهند ایجاد می کند، یعنی مقاومت را تقویت 
می کند و تشدید می کند؛ این هم یک قاعده ی کلیّ است؛ این 

هیچ برو برگرد ندارد.« ۱۴۰۳/9/5
تداوم  قدرت  و  قوّت  با  بحمداللَه  امروز  که  مجاهدت ها  »این 
دارد ــ هم در لبنان، هم در غزّه و فلسطین ــ قطعاً به دنبال 
خود پیروزی حق را، پیروزی جبهه ی حق را، پیروزی جبهه ی 
مقاومت را به دنبال خواهد داشت؛ این، آن چیزی است که ما ]به 
آن[ امیدواریم و بر حسب آنچه حالا انسان می فهمد از مجموع 
حوادث و همچنین از وعده ی الهی احساس می کند، این نتیجه، 

نتیجه ای است که قطعی به نظر می رسد.« ۱۴۰۳/۸/۱7
این ها تنها چند نمونه از نظرات و مواضع رهبر انقلاب درباره ی 
سرنوشت جنگ غزّه است که در چند ماه اخیر بیان شده است. 
ایشان از همان ابتدای این جنگِ نابرابر نیز اعتقاد داشتند و 
همه ی  به رغم  صهیونیستی،  رژیم  شکست  که  کردند  بیان 
حمایت های بی سابقه ی غرب، غیر قابل ترمیم است: »در این 
قضیّه ی پانزدهم مهر به این طرف، رژیم غاصب صهیونیستی، 
هم از لحاظ نظامی، هم از لحاظ اطّلاعاتی، یک شکست غیر قابل 
ترمیم خورده؛ شکست را همه گفتند، تأکید من به "غیر قابل 
ترمیم بودن" است.  من می گویم این زلزله ی ویرانگر توانسته 
است بعضی از سازه های اصلی حاکمیّت رژیم غاصب را ویران 
کند که تجدید بنای آن سازه ها به این آسانی امکان پذیر نیست. 
بعید است که رژیم غاصب صهیونیستی با همه ی های وهویی 
که می کند، با همه ی حمایت هایی که امروز در دنیا از سوی 
غربی ها از او می شود، بتواند آن سازه ها را ترمیم کند. من عرض 
میکنم از شنبه ی پانزدهم مهر، رژیم صهیونیستی ]دیگر[ رژیم 
صهیونیستیِ قبلی نیست و ضربه ای که خورده است به این 

آسانی قابل جبران نیست.« ۱۴۰2/7/۱۸ 
چرا غزّه پیروز است؟  

دلایل ریز و درشت فراوانی برای تأیید پیروزی مقاومت فلسطینی 
در غزّه و شکست رژیم صهیونیستی وجود دارد: از مقایسه ی 
سرزمین های  ساکنان  با  غزّه  مردم  روزهای  این  حسّ وحال 
اشغالی گرفته تا موج استعفا میان سران ارشد نظامی و امنیّتی 
و  سیاسی  چهره های  متعدّد  اعترافات  و  صهیونیستی  رژیم 
امنیّتی و تحلیلگران آن ها؛ امّا از همه ی این ها مهم تر، بررسی 
اهداف اعلامی رژیم و نتیجه ی نهایی جنگ است. نتانیاهو بارها 
به صراحت اعلام کرد که هدف از این جنگ، نابودی توان رزمی 
مقاومت در غزّه، پایان دادن به حکومت حماس بر این منطقه و 

بازگرداندن اسرای رژیم است.
بااین حال، پس از ۱5 ماه جنگ تمام عیار و ریختن بیش از 9۰ 
هزار تنُ بمب بر سر اهالی غزّه که منجر به شهادت بیش از 
۴5 هزار نفر، مفقود شدن ۱۰ هزار نفر و آوارگی تمام جمعیّت 
دومیلیونی غزّه شد، هیچ کدام از اهداف اعلامی تل آویو محقّق 
شروط  آتش بس،  مذاکرات  در  شد  مجبور  رژیم  این  و  نشد 
فلسطینی ها را بپذیرد و غزّه را به مردم آن بسپرد تا باقیمانده ی 

اسرای خود را آزاد کند.
تحقّق یک تحلیل  

نکته ی جالب و قابل تأمّل آنکه خبرگزاری رویترز در گزارشی 
نیروی  ابتدای جنگ، ۱5 هزار  از  اعلام کرده که  اختصاصی 
جدید و تازه نفس از اهالی غزّه به حماس پیوسته اند! تصاویری 
که این روزها از رزمندگان مقاومت در خیابان های غزّه منتشر 
می شود و استقبال گرم مردم از آنان، به روشنی نمایانگر طرف 
پیروز این نبرد نابرابر است. وضعیّتِ امروز بیانگر تحلیل عمیق و 
پیش بینی چندی پیش رهبر انقلاب است: »غزّه را ببینید! الان 
یک سال و چند ماه است که غزّه را دارند بمباران می کنند، افراد 
برجسته ی غزّه، آدمی مثل یحیی سنوار را کشتند، شهید کردند، 
این ضربه ها را وارد کردند؛ در عین حال مردم ایستاده اند. آنها به 
این خیال بودند که مردم را زیر فشار قرار بدهند تا آنها خودشان 
علیه حماس باِیستند و قیام کنند؛ عکس شد؛ مردم بیشتر 
طرف دار حماس شدند. جهاد هم همین جور است، بقیّه ی عناصر 
فلسطینی هم همین جور هستند. مقاومت این است، جبهه ی 
مقاومت این است: هر چه فشار بیاورید، محکم تر می شود؛ هر 
چه جنایت کنید، پرُانگیزه تر می شود؛ هر چه با آنها بجنگید، 

گسترده تر می شود.« ۱۴۰۳/9/2۱ )خط حزب اللَه(

آیۀ افسانه ای غزّه 

پدیده ای بنام تونل و نسبت 
آن با محور مقاومت

 از تقریظ رهبر فرزانه انقلاب بر کتاب "معبد زیرزمینی" رونمایی 
شد. موضوع کتاب حفر تونلی استراتژیک در دوران دفاع مقدس و 
در عملیات فتح المبین است که زمینه موفقیت رزمندگان اسلام 

را در عملیات فراهم کرد.
 آن روزها حفر این تونل، اقدام جدیدی بود که بصورت بسیار 

محرمانه و به همت مُقَنی های یزدی رقم خورد.
کرد.  داغ  را  غزه  تونل های  بحث  دوباره  آقا،  تقریظ  رونمایی   
تونل هایی که برگ برنده مبارزان فلسطینی در طوفان الاقصی بود 
و صهیونیست ها در ۱5 ماه جنایت در این سرزمین کوچک، باز 
هم نتوانستند همه آنها را از بین ببرند و مجاهدین هر روز برگ 

جدیدی با تکیه بر این تونل های تو در تو و عجیب رو کردند. 
البته در این روزهای پرحماسه و تاریخی، نماهایی از تونل های 
حزب اللَه قهرمان هم در لبنان به نمایش درآمد تا پدیده ای به 
نام تونل و نقش آن در مبارزات گروه های مقاومت متمایز تر شود.

تاریخچه دقیقی برای آغاز بهره گیری از این روش و رواج آن 
اما نقل است که  در میان اعضای محور مقاومت وجود ندارد 
شهید عماد مغنیه پس از جنگ ۳۳ روزه تجربیات بسیاری را 
به گروه های فلسطینی منتقل کرد که از جمله آنها ایده ساخت 
تونل های چند منظوره بوده و حتی در آن شبی که در کفرسوسه 
دمشق به شهادت مرسد جلسه ای با همین موضوع با ایرانی ها و 

فلسطینی ها داشته است. 
اما اینجا می خواهم از تونلی بگویم که شاید تنها تونلی باشد که 
کاملا علنی شده و در معرض بازدید همگان قرار دارد، شناسنامه 
دارد و البته متاسفانه حق کپی رایت آن کامل رعایت نشده و آن 
تونل سارایوو است، پایتخت زیبا و کوچک بوسنی و هرزگویین 
که در زمان جنگ بوسنی به تونل امید یا نجات شناخته می شد.

ایده ساخت این تونل حدودا 9۰۰ متری که پایتخت را از محاصره 
صربها نجات داده و گشایشی جدی در جنگ ایجاد می کند، 
ایرانی که به کمک مسلمانان در قلب اروپا  توسط رزمندگان 
شتافته بودند، مطرح می شود و اگر نبود پافشاری آنها برای اجرای 
این ایده راهگشا، چه بسا تونل ساخته نمی شد و جنگ سرنوشت 

دیگری پیدا می کرد.
جالب اینکه در این ایده پردازی و پافشاری بر آن، مجاهد ایرانی 
سردار احمد کریمی نقشی ممتاز داشته، روستازاده ای که در سایه 
پدری مُقنی رشد می کند، در دفاع مقدس می درخشد و نهایتا 
تجربه اش را هزاران کیلومتر آنسوتر در اختیار مسلمانان اهل سنت 
اروپایی قرار می دهد که تحت ظلم و ستم کروات ها و صرب ها قرار 

گرفته اند. 
و متاسفانه امروز در این تونل که تبدیل به جاذبه ای توریستی در 
سارایوو شده، هیچ نام و نشانی از ایران و مجاهدان ایرانی طراح 

تونل وجود ندارد.
چراییش ساعت ها و بلکه روزها بحث و نظر می خواهد، چه آنکه 
اگر خوب به این چرایی پرداخته بودیم راحت تر به سوال های 

مشابه درباره نسبت ایران و سوریه پاسخ می دادیم.
انشاللَه بزودی در چند یادداشت کمی به این موضوع و کنکاش های 
تاریخی و درس هایی که گرفتیم و نگرفتیم و باید بگیریم خواهم 
پرداخت. اجالتا شماره جدید نشریه ماجرا را که تماما اختصاص به 

جنگ بوسنی و نقش ایرانی ها دارد، از دست ندهید.

عرصه سیاست خارجی، یک صحنه ی رمانتیک نیست بلکه عرصه ی واقعیت هاست

محمد مهدی رحیمی

دکتر جلیلی در هشتاد و هفتمین جلسه حکمت سیاسی اسلام در قرآن 
گفت: در جوامع انسانی یکی از ابتدایی ترین مفاهیمی که شکل می گیرد 
تجارت است. نکته مهم این است که مفهوم تجارت محدود به اقتصاد نبوده 

و به موارد دیگری مثل سیاست هم تسری داده می شود.
 اینکه قرآن بیان می کند "ثمنا قلیلا" منظور چیست؟ اتفاقا این آیات الهی 
در فضای جامعه مومنین مطرح می شود که مثلا حقی را می بینند، حکم 
خدا را می بینند و می گویند این الان طرفدار ندارد. قرآن این تجارت های 
خسارت بار را فراوان بیان می کند و تاکید می کند که این ها سودی در این 

تجارت بدست نیاوردند و خشم خدا را خریدند.
 ترکیه برای پیوستن به اتحادیه اروپا باید برخی از اصول اسلامی خود را 
کنار می گذاشت، این یعنی آیات الهی را در برابر یک ارزش ناچیز معامله 
کردن؛ اینجاست که خداوند به بندگانش می گوید معامله بدی داشتید. 
خداوند در قرآن آورده چنین معامله یعنی خریدن گمراهی و دادن هدایت!
دکتر جلیلی در پاسخ به سوال یکی از حاضرین در زمینه حضور پر 
حاشیه ی وزیر اسبق امور خارجه در اجلاس داووس گفت: چیزی که به 

جامعه انسجام می دهد، مناسبات قانونی جامعه است و اصلاح خطایی از 
سوی هر فردی باید در چارچوب قانون باشد؛ ما به عنوان مدعیان پیشرفت 
و موفقیت کشور باید بدانیم که چه مسیری درست است و مسیر خطا، به 

چه دلیلی نادرست است.
یک بحث این است که دستگاه های امنیتی و اداری وظیفه خود را انجام 
دهند ولی مهم تر از آن این است که نادرستی حرفی که مطرح شده برای 
مردم و افکار عمومی مطرح شود. این مهم است که آن حرف نادرست در 
افکار عمومی محکوم شود؛ اینجاست که اهمیت تبیین مشخص می شود.

بلکه عرصه ی  عرصه سیاست خارجی، یک صحنه ی رمانتیک نیست 
واقعیت هاست؛ نباید با چشم بستن بر واقعیت ها در این عرصه حرکت کرد.

کسانی که علیه چین و روسیه و طالبان صحبت می کردند امروز با واقعیت 
مواجه شدند و متوجه شدند که ما باید با روسیه کار کنیم؛ دیدیم که با 

افغانستان و طالبان شروع به بحث و صحبت کردند.
 کسانی که نسبت به کشورهای اروپایی و آمریکا خوش بین بودند امروز 
می بینند که همین کشورها طی شش ماه گذشته انواع تحریم های جدید 

در حوزه کشتیرانی،افراد و... را علیه کشورمان اجرایی کردند .
در ۶ ماه گذشته مشاهده کردیم که عده ای می گفتند:»اگر ما نمی آمدیم 
جنگ می شد«! ولی در همین مدت برای اولین بار رژیم صهیونیستی به 

کشور ما تعرض کرد.
صحبتهایی در اجلاس داووس مطرح شد که متاسفانه دیدیم سناتور 

آمریکایی این صحبت ها را تفسیر به التماس کرد.
این شش ماه، یک هشتم عمر یک دولت است؛ باید ببینیم چه اقداماتی در 
این شش ماه صحیح بوده است؛ یک حرکت ممکن است موجب خطای 
محاسباتی دشمن شود و موجب پیشروی دشمن شود و این یکی از 

مباحث مورد اشاره رهبر انقلاب بود.
 عرصه سیاست خارجی، عرصه واقعیت ها است. عده ای با به کار بردن 
عباراتی مانند »تله جنگ«، دشمن را دچار خطای محاسباتی می کنند و 
باعث می شوند که دشمن پیشروی کند. اگر تحلیل غلطی در یک فضای 
سیاسی شکل بگیرد، باعث لطمه خواهد شد. یک تحلیل فلج کننده از 

تحریم فلج کننده بدتر است چرا که دشمن را جری می کند.

در سال 92 مطرح شد که راه حل مسائل کشور چیست و همان زمان 
اگر  دارد.  وجود  چرا  کشور  اقتصادی  مشکلات  که  می کردیم  مطرح 
می خواهیم صادقانه با مردم صحبت کنیم باید بگوییم خیلی از مسائل در 
داخل حل می شود. در آن زمان عده ای گفتند که باید گفت و گو کنیم 
و امتیازاتی بدهیم تا مسائل حل شود اتفاقاً این نگاه رای هم آورد. در ۱۱ 
سال گذشته این مسیر یک بار طی شده و در انتها دیدیم که چه پیش 
آمد و در نتیجه طرف مقابل از برجام خارج شد و دلار از ۳ هزار تومان به 

۳۰ هزار تومان رسید.
سخنگوی دولت وقت بیان می کرد که واکسن نیز نیازمند FATF است 
اما دیدیم با حضور شهید رئیسی آن مشکل بدون FATF حل شد؛ اگر 
حاکمیت پول ملی یعنی ریال را نداشته باشیم نمی توانیم ارزش پول ملی ر 
حفظ کنیم؛ شش ماه از این دولت گذشت و باید این شش ماه مورد ارزیابی 
قرار گیرد. نقاط قوت شناسایی شود و نقاط ضعف نیز شناسایی شود تا با 

کمک به دولت رفع شود.

سعید جلیلی

 درباره پشیمانی کارفرما
 از مزدورها

آمریکا کمک مالی به ضد انقلاب را سه ماه تعلیق کرد. 
کمکی معادل ۶5 میلیون دلار. در این رابطه چند نکته 

قابل اعتنا وجود دارد. 
1️. این عدد و خبر برای کسانی که هنوز دلبسته کد خدای 
خیالی هستند مفید است؛ البته امیدوارم. خیلی روشن و 
شفاف و بدون لکنت از بودجه حمایت علیه مردم ایران 
گزارش  به  سال  بیست  طی  عدد  این  می گویند.  سخن 
این  است.  دلار  میلیون  آمریکا ۳59  داری  خزانه  وزارت 
درحالی است که این تنها گوشه ناچیزی از حمایت هاست. 
به عنوان نمونه تنها "بنیاد ملی دموکراسی" یک موسسه 
غیرانتفاعی که بودجه مستقیم از کنگره آمریکا می گیرد در 
5 سال گذشته بیش از 2.۶ میلیون پوند به 7 گروه رسانه ای 
برای براندازی کشورهای مستقل اختصاص داده است. یا 
تنها گروه رسانه ای USAGM  در بخش ضد ایرانی اش و 
به اعتراف خودشان برای یک سال ماموریت رسانه ای علیه 

ایران ۶۳7 میلیون دلار درخواست بودجه کرده است.  
تصمیم  این  است.  مالی  دچار کسری جدید  کارفرما   .2
در کنار دیگر تصمیمات فوری ترامپ برای حذف هزینه 
۴۰ میلیارد دلاری است که 2۰۰ کشور را تحت تاثیر قرار 
می دهد. وضعیت آمریکا آنقدر اسفناک است که حاضر شده 
است از حمایت های حیثیتی از رژیم صهیونیستی نیز دست 
بکشد و اقدام علیه ایران را مسکوت بگذارد. این وضعیت 
امروز کشوری است که مدعی قدرت اول دنیا است و چشم 

خودتحقیرها را پر کرده است.
3. آمریکا از مزدورهای رسانه ایش راضی نیست. به تعبیر 
دیگر تاریخ مصرف پهلوی ها تا رجوی ها و یا نصیری ها که 
سال 57 رفتند ساواکی شدند، برایش گذشته است. در یک 
نمونه روشن سال ها پیش برایان هوک نماینده ویژه دولت 
آمریکا در امور ایران در نیویورک پست نوشت که رسانه 
صدای آمریکا در پیشبرد اهداف تبلیغاتی علیه ایران کاملا 
ناموفق بوده است. این در حالی است که تنها صدای آمریکا 
در همان سال ۱7 میلیون دلار بودجه حمایتی دریافت 
کرده بود. سال گذشته نیز شبکه سلطنتی من وتو به جهت 

پشیمانی کارفرما مجبور شد تعطیل کند. 
 اما چرا موفق نبودند؟ این رسانه ها و تروریست ها و آدم 
کش ها که در دشمنی با ایران کم نگذاشتند؛ پس علت 
خواری شان نزد کارفرما چیست؟ همه غرب یکدست و یک 
صدا با همه تجهیزات یک جنگ ترکیبی را برای پیشبرد 
جنگ رسانه ای علیه ایران به خدمت گرفتند اما باز هم 

موفق نشدند. چرا؟ 
4. مقاومت مردم ایران در این حوزه با اهمیت است. گرچه 
است،  شده  اقتصادی  جدی  ضعف  گرفتار  آمریکا  دولت 
اما اگر مزدورهای ضدایرانی موفق عمل می کردند دست 
حمایت خود را از  این رسانه ها برنمی داشت. ماجرا اینست 
که روی دیگر ناکارآمدی ضدانقلاب قدرت و مقاومت مردم 
ایران است. تلاش شبانه روزی ضدانقلاب اینست که مردم 
ایران را نسبت به هویت تاریخی و دینی و انقلاب و ملی شان 
پشیمان و از آینده شان ناامید کنند. اما مردم ما در تمام 
این سال ها نشان دادند که مکر و خدعه و فریب رسانه های 
دشمن بر آنها بی اثر است. روی دیگر این تصمیم تصویری 
از قدرت ملی مردم ایران است. ملتی به غایت سیاسی و 
اهل تحلیل که در بزنگاه ها همواره تصمیم درست گرفتند 
و مقابل دسیسه های دشمن مقاومت کردند. این قدرت را 
نباید دست کم گرفت. این همان قدرتی است که مردم 
غزه نیز با مقاومت شان توانستند رژیم صهیونیستی را به 
زانو در آوردند و در تاریخ بی آبرو کنند. خلاصه این خبر 
در آستانه دهه فجر که نماد قیام و مقاومت مردمی ماست 

معنادار است.

محسن مهدیان
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جناب شان »رئیس جمهور« شد

یادداشت، بحث پیرامون مسایل حقوقی »اختراعِ  این  موضوع 
هوش مصنوعی« به معنی عاملیت هوش مصنوعی در اختراع 

و نوآوری است!
 امروزه اگر کسی که مالک یک سیستم هوش مصنوعی است، به 
نمایندگی از طرفِ سیستم هوش مصنوعی اختراعی خود بیاید 

رسماً ادعا کند که: 
-    سیستم هوش مصنوعی اختراعی من، چیزی را مستقلًا 
نوآوری کرده، دستگاهی را کاملاً خودآئین اختراع و خودانگیخته 
طرح آن را خلق کرده یا خود سیستم هوش مصنوعی، رأساً به 
کانسپت و دانش کاملًا نویی دست یافته است که ارزش ثبت 

اختراع و کسب امتیازات حمایت از مالکیت صنعتی را دارد؛ 
فلذا مالک چنین سیستم هوش مصنوعی یی از ادارۀ ثبت اختراع 

درخواست کند که: 
-    ادارۀ ثبت اختراع ) و به طور کلی مراکز، مؤسسات و نهادهای 
ملی و بین المللی حامی حقوق ثبت مالکیت فکری و سازمان های 
حقوق  و  صنعتی  مالکیت  ثبت  منطقه ای  و  کشوری  بومی و 
کپی رایت( باید اختراع و نوآوری هوش مصنوعی را نه به نام من 
که صاحب سیستم هوش مصنوعی هستم بلکه به نام سیستم 
هوش مصنوعی مربوط ثبت و حقوق مربوط را در حق چنین 

سیستمی رعایت کند،
در حالی که:

-    در هیچ یک از قوانین و مقررات بین المللی ثبت اختراع، 
حمایت از مالکیت صنعتی و اعطای حق کپی رایت، از آن جمله 
در WIPO، سازمان جهانی مالکیت فکری، اعطای چنین حقوقی 
و امتیازی به یک سیستم هوش مصنوعی پیش بینی نشده است، 

بلکه برعکس: 
-    اغلب قوانین و مقررات بین المللی ثبت اختراع، حمایت از 
مالکیت صنعتی و اعطای حق کپی رایت، بر شخصِ-حقیقی-بودن 
یا شخصیتِ-حقوقی-داشتنِ مخترع یعنی بر انسان بودن عامل 
نوآوری یا انسان-محور بودن نهاد اختراع کننده تأکید ورزیده اند؛

در چنین شرایطی، 
-    داوران و کارشناسان دادگاه های رسیدگی به دعاوی ثبت 
چه  مصنوعی  هوش  اختراع کنندگی  ادعای  مورد  در  اختراع، 

قضاوتی دارند؟ و چه تصمیمی  می گیرند؟
پاسخ روشن داوران و کارشناسان دادگاه های رسیدگی به دعاوی 
ادعای اختراع کنندگی هوش مصنوعی،  ثبت اختراع، در مورد 

اغلب چنین است: 
-    رد ادعا و عدم ثبت اختراع به نام یک سیستم هوش مصنوعی! 
-    زیرا قوانین موجود هنوز در این باره ساکتند! و وظیفة قضات، 

تغییر قوانین موجود یا تصویب قوانین جدید نیست!
برای نمونه، قضاوت نهایی دادگاه های ثبت اختراع در مورد مخترع 
 DABUS( شمردن یک سیستم هوش مصنوعی به نام دابوس
که در زیر در موردش توضیح خواهم داد( در انگلستان، ایالات 
متحده آمریکا، کانادا و در استرالیا درنهایت یکسان بوده است، به 

شرح زیر: 
-    در ایالات متحده، اداره ثبت اختراع و علائم تجاری این 
کشور )USPTO( با رد ادعاهای مخترع شمردن سیستم هوش 
مصنوعی موسوم به DABUS  حکم داده است که فقط اشخاص 
حقیقی و حقوقی می توانند به عنوان مخترع در فرمِ درخواستِ 

ثبتِ اختراع، درج شوند.
-    در اتحادیه اروپا: اداره ثبت اختراع اروپا )EPO( نیز حکم 
مشابهی را صادر کرده و اعلام کرده است که مخترع یا مخترعان 

باید انسان باشند.
-    در انگلستان: دفتر مالکیت معنوی این کشور )UKIPO( نیز 
موضع مشابهی را اتخاذ و اعلام کرده است که نمی توان از سیستم 

هوش مصنوعی به عنوان مخترع نام برد.
-    در استرالیا: ابتدا، در سال 2۰2۱ دادگاه فدرال این حکم 
را صادر کرد که DABUS را می توان بر اساس قوانین استرالیا 
مخترع در نظر گرفت، تصمیمی  که در یازدهم نوامبر 2۰22 

توسط همان دادگاه فدرال لغو شد.
-    در کانادا: درخواست ثبت اختراع DABUS با چالش های 
کانادا  معنوی  مالکیت  اداره  است.  شده  روبرو  توجهی  قابل 
)CIPO( در نوامبر 2۰2۱ اطلاعیه ای صادر و در آن بیان کرد: 
ثبت DABUS به عنوان مخترع، با قانون ثبت اختراع کانادا 
مطابقت ندارد، زیرا این قانون از مخترعان می خواهد که انسان 
لذا CIPO پیشنهاد کرد که  باشند.  آنها  قانونی  نمایندگان  یا 

دکتر استفان تالر، مالک دابوس، می تواند با معرفی خود به عنوان 
نماینده قانونی DABUS این مشکل را برطرف کند. اما چون 
که دکتر استفان تالر این پیشنهاد را نپذیرفت این درخواست 
همچنان در حال بررسی است و دادگاه های کانادا هنوز به طور 
مستقیم به موضوع مخترع شمردن هوش مصنوعی رسیدگی 

نهایی نکرده اند.
 

آفریقای جنوبی تنها کشور ثبت کنندۀ اختراعات هوش مصنوعی  
کمیسیون شرکت ها و مالکیت فکری آفریقای جنوبی موسوم 
به CIPC، سیستم هوش مصنوعی دابوس را مخترع شمرده 
و نوآوری دابوس را تحت شمارۀ ۰۳2۴2/2۰2۱ به ثبت رسانده 
است. این ثبت اختراع شامل طرح یک ظرف غذای دارای ویژگی 
بهبود چسبندگی و انتقال حرارت؛ به علاوۀ یک چراغ هشدار 

اضطراری است. 
با این تصمیم مهم، آفریقای جنوبی اولین کشوری است که هوش 
مصنوعی دابوس را عامل و ماجد اختراع و واجد حق ثبت اختراع 

شمرده است.
علت این که داوران آفریقای جنوبی توانستند دابوس را مخترع 
قلمداد کنند این است که در قوانین ثبت اختراع در این کشور، 
ذیل تعریف مخترع، ذکری از انسان بودن مخترع نشده است 
به  دابوس  استرالیا  و  کانادا  و  آمریکا  اروپا،  در  این که  دلیل  و 
عنوان مخترع شمرده نشد این است که قوانین مربوط در اروپا و 

کشورهای مذکور بر انسان بودن مخترع تأکید ورزیده اند. 

  DABUS توضیح در بارۀ
تفاسیر حقوقی متفاوت از مخترع شمردن یا مخترع نشمردنِ 
  DABUS با اختراع سیستم هوش مصنوعی در سال 2۰2۱ 

توسط دکتر تالر شروع شد. 
مصنوعیِ  هوش  پیامدهای  مورد  در  جاری  بحث های  دابوس 
گذشته  سال  چهار  طی  را  معنوی  مالکیت  حوزه  در  برآینده 

برجسته کرده است. 
با ادامه تکامل فناوری هوش مصنوعی در آینده، بحث در مورد 
هوش  توسط  شده  تولید  اختراعات  حقوق  و  قانونی  وضعیت 
مصنوعی و لزوم تغییر قوانین مربوطه در کشورها احتمالاً در 

حوزه های قضایی مختلف در سراسر جهان ادامه خواهد یافت. 

اما DABUS چیست؟  
 Device for Autonomous" عبارت  از  برگرفته  "دابوس" 
Bootstrapping of Unified Sentience" یک سیستم 
هوش مصنوعی است که توسط دکتر استفان تالر ساخته شده 
است و به ادعای سازنده آن، توانایی تولید اختراعات به صورت 

مستقل را دارد. 
هوش  معمولی  سیستم های  برخلاف  دابوس:  سازوکار      -
کانسپت های  نوآوری  و  اختراع  برای   DABUS مصنوعی، 
جدید بدون دخالت انسان طراحی و تولید شده است. سازوکار 
به  شبیه  است  مغزی  طوفان  فرآیندهای  ایجاد  سیستم،  این 
جریان های طوفان مغزی که در میان انسان ها صورت می گیرد و 

معمولاً منجر به نوآوری می شود. 
-    نوآوری های دابوس: یکی از اختراعات دابوس، طراحی یک 
ظرف غذای منحصر به فرد و اختراع دیگرش، نواوری یک چراغ 
چشمک زن اضطراری است. این دو اختراع و روایت دکتر استفان 
تالر از آنها که: »هردو اختراع کاملًا مستقل توسط دابوس صورت 
گرفته است«، منجر به بحث های قابل توجهی در مورد مخترع 

شمردن هوش مصنوعی در قانون ثبت اختراع شده است.
-    صاحب دابوس: صاحب دابوس دکتر استفان تالر است که 
یک مخترع و کارآفرین آمریکایی است. او دابوس را به عنوان یک 
سیستم هوش مصنوعی توسعه داد که به ادعای او: قادر به تولید 

مستقل اختراعات است.
دکتر تالر یکی از مدافعان برجستة به رسمیت شناختن هوش 
مصنوعی به عنوان »مخترع« در همة قوانین ثبت اختراع است. 
وی پیامدهای نوآوری های تولید شده توسط هوش مصنوعی را 

برای حقوق مالکیت معنوی برجسته کرده است.
-    برجستگی دابوس: بحث های حقوقی پیرامون DABUS در 
درجه اول بر این پرسش متمرکز است که آیا یک هوش مصنوعی 
می تواند به عنوان مخترع آن هم با تعریف مخترع در قوانین ثبت 
اختراع شناخته شود یا خیر؟ در حالی که DABUS به دلیل 

تلاش های صاحبش دکتر تالر برای تضمین حقوق ثبت اختراع 
در حوزه های قضایی مختلف، معروف و  قابل توجه است، این 
تنها سیستم هوش مصنوعی در نوع خود نیست که مدعی کسب 
چنین حقوقی است. سیستم ها و فرآیندهای هوش مصنوعی 
دیگری نیز وجود دارند که مدعی خلق اختراعات و ایجاد نوآوری 
مستقل هستند، اما DABUS  به ویژه در پرونده های حقوقی 
مربوط به مسألة اعطای حقوق اختراع به سیستم هوش مصنوعی، 

از همه برجسته تر مطرح شده است. 
   
بررسی موضوع در مرکز پژوهش های مجلس   

گزارش  در  اسلامی  ایران  شورای  مجلس  پژوهش های  مرکز 
جدید خود تحت عنوانِ »چالش های پیش روی نظام بین المللی 
مالکیت فکری )با تمرکز بر نظام مالکیت صنعتی( در مواجهه با 
فناوری های هوش مصنوعی« که در دی ماه ۱۴۰۳ منتشر شد، 
به تبعات پدیداری سیستم های هوش مصنوعی شبیه به دابوس 
و لزوم تجدید نظر در قوانین موضوعة مربوط به ثبت اختراع در 

جمهوری اسلامی ایران پرداخته است. 
نوآوری،  و  با متحول کردن مفهوم خلاقیت  »هوش مصنوعی 
از  ناشی  خصوصی  حقوق  و  مردم  عموم  حقوق  میان  تعادل 
دارایی های فکری را برهم خواهد زد، لذا ]سازمان و قانون گذار 
حامیِ[ حقوق مالکیت فکری وظیفه دارد این تناسب را بازگرداند. 
این پژوهش با تمرکز بر مباحث نظام مالکیت صنعتی، به بررسی 
تأثیرات هوش مصنوعی بر نظام حقوق بین المللی مالکیت فکری 
می پردازد و چالش های قانونی و اخلاقی پیش  روی نظام موجود 
را مورد تحلیل قرار می دهد. این چالش ها از قبیل تعیین مخترع 
و مالکیت بر اختراعات مدل های هوش مصنوعی، شرایط ماهوی 
پذیرش اختراعات هوش مصنوعی، مفهوم ابتکار در آثار پدید 
آمده توسط هوش مصنوعی و... که در شاخه های مختلف حقوق 
مالکیت فکری مطرح است، مسائل روز دنیا هستند و درحال 
حاضر پرونده های بسیار مهمی  در سطح جهانی همچون پرونده 
دابوس در مورد این چالش ها مفتوح است که می تواند نظام های 
کنونی را دچار تغییر و تحول کند.« ]برگرفته از قسمتی از چکیدۀ 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس تحت عنوانِ »چالش های پیش 
روی نظام بین المللی مالکیت فکری )با تمرکز بر نظام مالکیت 

صنعتی( در مواجهه با فناوری های هوش مصنوعی«[

موضع سازمان جهانی مالکیت فکری در قبال دابوس  
سازمان جهانی مالکیت فکری )WIPO( به طور رسمی  موضعی 
این حال،  با  است.  نکرده  اتخاذ   DABUS پرونده  علیه  یا  له 
WIPO منظره ها و بحث های پیرامون موضوع هوش مصنوعی 

را به عنوان مخترع در زمینه حقوق مالکیت معنوی تصدیق و 
تشویق کرده است.

با  رویدادها  و  از بحث ها  در سال WIPO ،2۰22 مجموعه ای 
تمرکز بر مفاهیم هوش مصنوعی در زمینه نوآوری و مالکیت 
معنوی را برگزار کرد. هدف از برپایی این بحث ها بررسی نقش 
در حال تحول هوش مصنوعی در فرآیند خلاقانه و چگونگی 
سازگاری چارچوب های قانونی موجود برای انطباق با اختراعات 

تولید شده توسط هوش مصنوعی بود.
رسمیت  به  را  بحث ها  این  اهمیت   WIPO که  حالی  در  اما 
یا موضع گیری رسمی  در مورد  می شناسد، هیچ دستورالعمل 
DABUS به طور خاص صادر نکرده است و تمایل دارد به جای 

اتخاذ موضع قطعی در این مورد خاص، بر تسهیل گفتگو بین 
کشورهای عضو و ذینفعان تمرکز کند.

چالش های »دابوس«؛ نخستین هوش مصنوعی مخترع
عباس پورخصالیان

سندرم از وابستگی
 و احساس صغارت

از  شاید بتوان یکی از علل اصلی ناکامی بخش بزرگی  
موفق  تعامل  جهت  ایران  اسلامی  جمهوری  اپوزیسیون 
با جامعه را در قالب یک سندرم فکری احساس صغارت 

معرفی کرد.
اولا  که  هستند  باور  این  بر  ایران  اپوزیسیون  از  برخی 
حوزه  در  درخشانی  اجتماعی  اقتصادی  عملکرد  شاه 
مدرنیزاسیون کشور داشته و ثانیا بلوک غرب یا شرق یا 
کارتل های نفتی و ... به علت هراس از قدرت وی تصمیم 
گرفتند که یک انقلاب راه بیاندازند و وی را سرنگون کنند 

تا ایران پیشرفت نکند.
چنین تفکری چند پیش فرض دارد:

۱- جامعه ایران خود اراده ای برای تدبیر امور خود ندارد و 
بیگانگان برایش تعیین تکلیف می کنند.

2- جامعه ایران لیاقت دستاوردها و پیشرفت های حاصل 
شده در دوران پهلوی را نداشته است.

منشا این برداشت می تواند به چگونگی به قدرت رسیدن و 
استمرار حکومت پهلوی مربوط شود. در خصوص رضاشاه 
یک فرضیه جدی هست که امپراتوری بریتانیا و به طور 
خاص ژنرال آیرونساید در برآمدن وی نقش جدی داشت تا 
در برابر توسعه حکومت شوروی سدی مقتدر بسازد. سپس 
در هنگامه جنگ جهانی دوم وی در اثر هجوم متفقین 
مجبور به استعفا شد و محمدرضا شاه با حمایت آنها بر 
تخت سلطنت نشست و در سال ۱۳۳2 با کودتای آمریکا 
توانست در قدرت بماند. لذا طبیعی می دانند که سقوط 

چنین حکومتی هم با خواست بیگانه رقم خورده باشد.
نتیجه منطقی این تفکر آن است که اکنون نیز جامعه 
صغیر ایران توان تدبیر و اصلاح امور خود را ندارد و باید 
بیگانگان مثل ترامپ را برانگیخت تا در امور ایران مداخله و 
حکومت را براندازی کنند و سپس عامل حکومتی خود را 
بیاورند و با نیروی خود نگه دارند و مدرنیزاسیون را نیز به 

زور بر آن تحمیل نمایند.
منکر  اساس  از  که  فکری  چنین  است  این  پرسش 
و  می خواهد  چطور  است،  ایران  جامعه  توانمندی های 

می تواند جامعه را اداره کند؟!
در ارزیابی موضوع گرچه نمی توان کتمان کرد که 

اولا برخی گروه ها و جریان ها و قدرت های خارجی منافعی 
در تغییرات در ایران داشته اند کما آنکه اکنون هم در ایران 

و در دیگر کشورها مطامعی دارند،
ثانیا برخی از انقلابیون ایران به گفته خودشان تعاملاتی با 
قدرت های دیگر داشته اند تا آنها را با انقلاب همراه کنند یا 

دست کم در موضع بیطرفی نگه دارند،
وثالثا در اواخر پاییز ۱۳57 که کنفرانس گوادلوپ برگزار 
و  شده  ناامید  شاه  استمرار  از  غربی  قدرت های  می شود 

دنبال جایگزینی بودند که مایل به شوروی نباشد.
با این حال، نمی توان یک انقلاب اجتماعی سیاسی بزرگ را 
به اراده بیگانه تحویل نمود. انقلاب بر خلاف کودتا پدیده ای 
است که جمع وسیعی از مردم را به شکل عمیقی درگیر 
خود می کند و می توان جامعه به مثابه یک کلیت انقلاب 

می کند نه یک گروه یا جمع محدود و کوچک.
در واقع، چه انقلاب اسلامی یا انقلاب ۱۳57 را مترقی، مفید 
و مطلوب قلمداد کنیم یا آن را ارتجاعی، مضر و نامطلوب 
بدانیم اصل پذیرش حیات جامعه ایران برای تعامل صحیح 
همچنین،  دارد.  آینده ضرورت  نوع  هر  طراحی  و  آن  با 
تحویل انقلاب به اراده بیگانه سد راه هر گونه تحلیل علمی 
شرایط کشور بر اساس دینامیسم های اجتماعی درونی آن 
می شود که جامعه شناسان به شدت از آن پرهیز می کنند.

سید آرش وکیلیان

در دو روز گذشته، خبری لابلای اخبار گُم شد. و شما خیلی بهتر از 
من می دانید که هیچ  بولد شدن و گُم شدنی در رسانه اتفاقی نیست. 
خبری اگر مدام توی چشمتان فرو شد یعنی یک عده دارند از جیب 
پول می دهند که خبر بچرخد. و البته خبری اگر ناگهان میان اخبار 
گُم شد، یعنی خبر، محبوبِ دلِ دست به جیب های پشت پرده نیست. 
و از قضا آن اخبار - آن اخبار گم شده - مهمتر از بریکینگ نیوزهای 
آنچنانی هستند. و اما آن خبر مهم چه بود؟ ابومحمد الجولانی - که 
دوست دارد احمد الشرع صدایش کنند - در حضور حلقه ی وفاداران 
رسماً اعلام کرد تا چهار سال آینده رییس جمهور سوریه خواهد بود. 
دقت کنید که ریاست جمهوری خودش را »اعلام کرد«. یعنی از 
نظرش این مسأله هیچ نیازی به رای گیری و رقابت انتخاباتی و باقی 
اضافه کاری ها نداشت. فقط لازم بود عالی جناب تصمیم بگیرد و لطف 

کند نظرش را به اطلاع مردم برساند. مردم هم لازم نیست وقت شان 
را بابت رفتن به شعب اخذ رای تلف کنند. می توانند در روز تعطیل 
استراحت کنند و انتخابِ رییس جمهور را بسپارند به فاتحان دمشق. 
به همین راحتی. جناب شان »رئیس جمهور« شد بی که انتخاباتی 
برگزار کند و نظر جمهور را درباره خودش بپرسد. آن هم نه برای 
شش ماه و یک سال محضِ گذراندن دوران انتقالی. برای چهارسال.
تا اینجا البته هیچ شگفتیِ خاصی در کار نیست. مثل روز روشن بود 
که از تروریست، دموکرات درنمی آید. معلوم بود که از خواهرخوانده 
داعش، صندوق رای درنمی آید. نقطه ی شگفتِ ماجرا اما سکوت 
و  می گفتند  اسد  استبدادِ  از  درمیان  یک خط  است  آن هایی 
خواهرخوانده های داعش را با »انقلاب مردم سوریه« سفیدشویی 
می کردند. مطلقاً هیچ صدایی از انقلابی های دیروز بلند نیست که 

از »عفونتِ دیکتاتوری اسد« می گفتند و از »سوریه آزاد« پس از 
به ظاهرِ  را  بود، لااقل خودش  اسد هرچه  ری برندینگِ جولانی. 
دموکراسی مقید می دانست. لااقل انتخاباتی برگزار می کرد که بعد 
بشود بر سر کیفیت برگزاری اش دعوا کرد. انتخاباتی برگزار می شد 
که یک عده به آن بگویند انتخابات فرمایشی. حالا اما این محمدخان 
ظواهر دموکراسی را هم به زیر کشیده. همو که از ری برندینگش 
می گفتند، حالا هم شیعه می کُشد، هم تخریب مکان های مقدس 
شیعی را در دستور کار دارد و هم بی تعارف انتخابات را تمسخر 
می کند. از ری برندینگ فقط کت شلوار و کرواتش را دارد. در کجا؟ در 
»سوریه ی آزاد«. شگفت اینجاست که هیچ صدایی از دموکرات های 
شیک و پیک ایرانی بلند نیست.  همان ها که فردای پیروزی جولانی، 
برایش پیام تبریک فرستادند. همان ها که سوریه ی تحت اشغال 

النصره را »سوریه آزاد« خواندند. همان ها که سرنوشت سوریه را برای 
ایران آرزو کردند. »جولانی خودش را رییس جمهور چهار سال آینده 
اعلام کرد«. چرا این خبر باید برود توی پوشه ی »اخبار گم شده« در 
ایران؟ چون مخاطب فارسی زبانی که یک عمر برایش رویای »فردای 
براندازی« ساختند نباید تصوراتش بهم بریزد. باید سرش زیر برف 
بماند. فانتزی ها نباید خراب شوند. ساختمانِ دروغ ها نباید فروبپاشد. 
باید برای مخاطب ایرانی، تکرار تجربه ی »سوریه ی آزاد« در ایران، 
نه یک کابوس، که یک آرزوی شیرین باشد. از این جهت است که 
اخبار دولت جولانی تا اطلاع ثانوی به پوشه ی »اخبار گُم شده« 
ارجاع خواهد شد. شوخی که نیست. فعالان صنعت اپوزسیون اجازه 
نمی دهند یک عمر رویابافی شان، با یک مُشت خبر تبدیل شود به 

باد هوا.
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نبردی همه جانبه در مسیر مقاومت تمدنی فراگیر

منظور از عنوان این است که مقاومت تنها به یک اقدام خاص 
محدود نمی شود، بلکه مجموعه ای از نبردهاست که بر تنوع 
اشکال، روش ها و شیوه های آن تأکید دارد و حرکت فعال امتی 
را نشان می دهد که در آن همه مشارکت می کنند تا نقش خود 
را در این مقاومت تمدنی جامع و یکپارچه ایفا کنند. درست 
است که در رأس نبردهای مقاومت، نبردهای جهاد و مبارزه 
در میدان قرار دارد، اما در عین حال، این نبردها از حمایت و 
پشتیبانی نبردهای دیگر نیز برخوردار هستند تا با این سیستم 
نبردها، حداکثر اثربخشی ممکن در سطح امت محقق شود: 
هُمْ سُبُلنََا ۚ وَإنَِّ الَلَهَّ لمََعَ المُْحْسِنِینَ«  »وَالذَِّینَ جَاهَدُوا فیِنَا لنََهْدِینََّ

)العنکبوت: ۶9(.
به عبارت دیگر، مقاومت تنها به مبارزه نظامی محدود نمی شود، 
بلکه شامل نبردهای فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و فکری نیز 
می شود که همگی در کنار هم، حرکت جامع و یکپارچه ای را 
شکل می دهند که هدف آن حفظ هویت، آزادی و عزت امت 
است. این نبردها در کنار هم، یک سیستم مقاومتی را تشکیل 
می دهند که در آن هر فرد و گروهی نقش خود را به طور کامل 
اوج  به  تمدنی  حرکت  یک  به عنوان  مقاومت  تا  می کند  ایفا 

اثربخشی خود برسد.

نخست: نبرد آزادی برای تغییر:  
 وضعیت سوریه، که صفحه ای مبارک پس از “طوفان الاقصی” 
بود، هرگز از معانی مقاومت که بر آن تأکید داریم، دور نبوده 
است. پس از نبرد بزرگ طوفان، لازم بود شعاری را مطرح کنیم: 
تا تأکید کنیم که مسیر  تا طوفان امت”،  “از طوفان الاقصی 
مقاومت تمدنی و فراگیر تنها مجموعه ای از رویدادها نیست که 

صرفا به آنها واکنش نشان دهیم یا از آنها تأثیر بپذیریم.
کردیم،  اشاره  پیش تر  که  همان طور  که  است  الهی  الطاف  از 
قرار  ما  اختیار  در  روشنگر  و  سرنوشت ساز  روزهایی  خداوند 
می دهد که به لحظاتی فرقانی در مسیر بیداری امت تبدیل 
می شوند. این مسیر نیازمند کار جدی و عمیق است؛ زیرا خداوند 
نعمت های خود را بر مردمانی ارزانی نمی دارد مگر آنکه مطابق 
َّذِینَ اسْتُضْعِفُوا  قوانین الهی عمل کنند: “وَ نرُِیدُ أنَْ نمَُنَّ عَلیَ ال

هً وَنجَْعَلهَُمُ الوَْارثِیِنَ” )قصص: 5(. فیِ الأرَْضِ وَنجَْعَلهَُمْ أئَمَِّ
اگر صفحه “طوفان الاقصی” رویارویی با دشمن و تجاوزگری را 
به نمایش می گذارد، صفحه انقلاب سوریه در نسخه دوم خود، 
مبارزه ای علیه استبداد و طغیان است. مقابله با هر دو مورد، 
یعنی تجاوزگری و استبداد، دو ستون اصلی مقاومت تمدنی و 

فراگیر به شمار می روند.

دوم: نبرد حافظه:  
چراکه ملت فلسطین در جنگی برای بقا قرار دارد و در این 
که  است  مبارزاتی  مهم ترین  از  یکی  حافظه  نبرد  میان، 
از  خود،  سرزمین  یهودی سازی  با  مقابله  برای  فلسطینی ها 
زمان نکبت در سال ۱9۴۸، با شایستگی پیش برده اند. جمله 
معروف “بزرگان خواهند مرد و کودکان فراموش خواهند کرد” 
که توسط اولین نخست وزیر اسرائیل، بن گوریون، گفته شد، 
یکی از تحریک آمیزترین و چالش برانگیزترین اظهارات علیه ملت 
فلسطین است. اما همین جمله باعث شد فلسطینی ها هوشیار 
شوند و با حفظ حافظه خود، سرزمین غصب شده و تاریخشان را 

که اسرائیلی ها در پی محو آن هستند، فراموش نکنند.
اراده فلسطینی ها برای حفظ حافظه، نشان داد که مناقشه تاریخی 
منطقه همچنان ادامه دارد و مسئله فلسطین همچنان در مرکز 
این درگیری ها قرار دارد. نبرد نسل امروز به مبارزه نسل های 
آینده گره خورده است؛ نسلی که باید از طریق تقویت حافظه، 
مبارزه و مقاومت، و شناخت ماهیت این نبرد سرنوشت ساز با 
رژیم صهیونیستی، آماده باشد. علاوه بر این، آینده این مقاومت 
به پرورش نسل جوان و آموزش روحیه مقاومت و جهاد در آنان 
بستگی دارد. این میراث باید از نسلی به نسل دیگر منتقل شود 
تا حافظه تاریخی فلسطین زنده بماند و نسل های آینده بتوانند 

امانت مقاومت و کرامت را حفظ کرده و ادامه دهند.

سوم: نبرد هویت و حافظه:  
 دشمنان تلاش می کنند هویت ما را حذف، تحریف و جعل 
کنند. در طول تاریخ، غرب توانست هویت های جدیدی برای 
مردم شرق بسازد و حاکمانی را بر آن ها تحمیل کند که این 
باورهای ساختگی را پذیرفته بودند. نتیجه این اقدامات، تاریخی 
پر از شکست ها، مصیبت ها و سرگردانی های بزرگ بود. اما نبرد 
هویت، مبارزه امروز در سرزمین های ما را به حقیقت اصلی اش 
بازگردانده است. این نبرد در پی از بین بردن هویت های جعلی و 
تحمیلی ای است که با زور و اجبار، توسط اشغالگران و عواملشان 

بر ما تحمیل شده اند.

و    معنا  نبرد  چهارم: 
مفهوم:

الرافعی  صادق  مصطفی   
در کتاب وحی القلم تأکید 
می کند که کلمات همچون 
سنگرها و سپاهیان اند و باید 
همانند سرزمین و شرافت 
از آن ها محافظت کرد، زیرا 
حرمتشان مورد تعرض قرار 
می گیرد و معانی شان آلوده 
می شود. وظیفه ماست که 
آزاد  را  غصب شده  کلمات 
کلمات  به  نسبت  کنیم، 
و  باشیم  آگاه  مسموم 

خطرات آن ها را بشناسیم، و از کلمات مین گذاری شده که ممکن 
است ذهن ها را تخریب کنند، دوری کنیم.

این مسئولیت ایجاب می کند که ظلم را از کلمات مظلوم برداریم 
و پرده از چهره کلمات ظالم کنار بزنیم؛ کلماتی که ذهن ها 
را به طور جمعی شست وشو می دهند و در اندیشه ها جا خوش 

می کنند تا آن ها را به خدمت فرهنگ هایی بیگانه درآورند.
تجاوز به حرمت معانی کلمات تنها از سوی دشمن خارجی رخ 
نمی دهد که تلاش می کند معناها را منحرف کرده و مفاهیم 
را تحریف کند تا کلمات بی معنی و بی جهت شوند. این تجاوز 
ممکن است از درون هم سرچشمه بگیرد، جایی که کلمات 

بی ارزش شمرده شده و حرمتشان از بین می رود.
حال، جایگاه ما نسبت به کلمات عزت، اندیشه آزادگی و روحیه 
آزادگان چیست؟ موقعیت ما در برابر کلمات خودمان و ارزش 
این کلمات در میان ما کجا قرار دارد؟ مقابله با مفاهیم دشمن 
و مقاومت در برابر آن، یکی از بزرگ ترین و مهم ترین نبردها در 

مسیر مقاومت تمدنی است.

پنجم: نبرد آگاهی جمعی و آگاهی استراتژیک:  
 اقدام استراتژیک باید از همین حالا پایه گذاری شود تا مؤثر 
و فعال باشد. اولین قدم در این مسیر، ایجاد آگاهی نسبت به 
وضعیت کنونی است، در حالی که همزمان باید به ساخت آگاهی 
جمعی در تمام سطوح پرداخته شود. همچنین باید به آگاهی 
استراتژیک توجه کنیم تا آینده را پیش بینی کرده و پیامدهای 
آن را در نظر بگیریم. این آگاهی به ما کمک می کند تا تغییرات 
آینده را به نفع خود هدایت کرده و تمامی زمینه های فعالیت و 

تأثیرگذاری را پوشش دهیم.
در این تغییراتی که به طور مشترک اتفاق افتاده و برخی از آثار 
آن ممکن است به ضرر ما باشد، باید در چند زمینه اصلی تمرکز 
کنیم: اول، آگاهی از چالش ها و استفاده از فرصت هایی که در دل 
این چالش ها نهفته است؛ دوم، حفظ نیروهای اصلی مانند عزت، 
کرامت و مقاومت؛ و سوم، کاهش خسارات و ایجاد شرایطی 
وا«،  با فرمان قرآنی »وَأعَِدُّ اراده و قدرت، مطابق  برای تقویت 
به طوری که این نیروها در نبرد سرنوشت و تغییرات بزرگ آینده 
حفظ شوند. این مسائل نیازمند برنامه ریزی استراتژیک، طراحی 
نقشه ها و ارائه راهکارهایی برای آماده سازی نبرد استراتژیک و 
بزرگ تغییر است که باید در تمام زمینه ها و سطوح برای آن 

آماده باشیم.

ششم: نبرد اراده:  
 رژیم صهیونیستی و حامیان غربی آن در روزهای بحرانی ثابت 
کردند که هدف اصلی آن ها نه گروه های مقاومت مانند حماس، 
بلکه اراده ملت فلسطین برای مقاومت در برابر اشغال و ستم 
است. رفتارهای اسرائیل نشان می دهد که هدف واقعی آن ها از 
بین بردن آرمان فلسطینیان برای تعیین سرنوشت خود است. به 
همین دلیل، تمام تلاششان را صرف از بین بردن انسان، جامعه 
و خاک فلسطین کرده اند. نسل کشی، آوارگی و گرسنگی، سه 
تهدید بزرگ برای انسانیت بودند، در حالی که جامعه فلسطین 
تمام مؤسسات آموزشی، بهداشتی، اقتصادی و دینی خود را از 
دست داد. نبرد اراده و آگاهی از آن، از مهم ترین نبردهای آزادی 

و مقاومت به شمار می رود.

هفتم: نبرد موضع گیری و گزینه استراتژیک:  
ضروری است که یک برنامه استراتژیک برای ملت خود داشته 
باشیم که مواضع و گزینه های استراتژیک را با آگاهی و دقت 
تعیین کند. برای رسیدن به این هدف، باید یک عقل استراتژیک 

در سطح ملی پرورش دهیم. این عقل استراتژیک باید به اندازه 
مشکلات و چالش ها، و همچنین نیازها و پاسخ ها فکر کند. در 
حقیقت، این عقل باید بر مبنای اصولی بنا شود که به جریان 
درگیری ها،  مدیریت  توانایی  و  می شود  مربوط  ملت  اصلی 
عقل  چنین  باشد.  داشته  به خوبی  را  فرصت ها  و  بحران ها 
استراتژیکی می تواند زمینه ساز حرکت های مؤثر و تعیین کننده 

در عرصه تغییر و تحول باشد.

هشتم: نبرد نمادها و معانی:  
رژیم صهیونیستی، پس از هر مدتی، اقداماتی می کند که هدفش 
از بین بردن تمامی معانی و نمادهایی است که بخشی از هویت 
و فرهنگ ملت فلسطین را تشکیل می دهند، به ویژه نمادهای 
مربوط به قدس و مسجد الاقصی. این رژیم بی وقفه به نبردهایی 
در این زمینه دست می زند: نابودسازی حافظه تاریخی، تحریف 
معانی و تلاش برای محاصره نمادها. رژیم صهیونیستی به طور 
مستمر تلاش می کند تا هر صدای فلسطینی ها که بر حضور و 

هویت آن ها تأکید می کند را خاموش کند.
در این راستا، باید به قدرت نمادها و تأثیر آن ها در شکل دهی به 
آگاهی مردم توجه داشته باشیم. رژیم صهیونیستی با حملات 
معنوی و روانی مکرر، در تلاش است تا روحیه مردم فلسطین را 
شکست دهد. هنگامی که فلسطینی ها هویت، مقام و مقاومت 
خود را اعلام می کنند، این رژیم با افزایش نمایش قدرت خود، 
تلاش می کند تا مقاومت آن ها را در هر زمان و مکانی از بین 

ببرد.

نهم: نبرد تمدنی جهانی:  
دنیا، چه در میان جوانان و چه در میان مسن ترها، هرگز مسئله 
فلسطین را فراموش نکرده است. حمایت های جهانی اخیر از 
مردم فلسطین، که توسط جنبش های تحریم بین المللی و لغو 
سرمایه گذاری ها شکل گرفته، نشان دهنده یک حرکت جمعی 
است که ضمیر بشری و حافظه ملت ها را به چالش می کشد و 
هدف آن برجسته سازی مسئله فلسطین و جلوگیری از فراموشی 
جنایات رژیم صهیونیستی است. این جنایات شامل پاکسازی 
نژادی و تجاوزاتی است که علیه مردم فلسطین صورت گرفته 
است. در کمپین های همبستگی، تأکید شد که عملیات تخریب 
و احداث شهرک ها در کرانه باختری، ادامه همان سیاست های 
تبعید از سال ۱9۴۸ است. اعتراضات دانشجویی در دانشگاه های 
غربی و تظاهرات جهانی در حمایت از فلسطین، نبردی است که 

باید با قوت ادامه یابد و تقویت شود.

دهم: نبرد برای تأسیس عقل استراتژیک:  
این ملت به عقل استراتژیکی نیاز دارد که هم زمان اراده، مدیریت 
و آمادگی را در خود داشته باشد. این عقل باید در هر زمینه ای 
با دقت مشکلات و چالش ها را شناسایی کرده و توانایی تحلیل 
نیازها و پاسخ ها را داشته باشد. اما بستر مهمی که این عقل 
استراتژیک را تقویت می کند، همان جریان اصلی ملت است که 
می تواند در مدیریت درگیری ها، مقابله با بحران ها و استفاده از 
فرصت ها موفق عمل کند. عقل استراتژیک باید مسیرهایی برای 
تغییر و تحول و همچنین توانایی های حرکت در این راستا را 
مشخص کند. در این مسیر، باید به خطراتی که ملت را تهدید 
می کند و فرصت هایی که می تواند از دل آن ها پدید آید، توجه 

کنیم.
این ده نبرد، مجموعه ای از چالش های بزرگ ملت در مسیر 

مقاومت تمدنی است.

جمهوری خواهان میانه رو درباره ترامپ اشتباه می کردند. او برای 
انتقام جویی بازگشته و باید انتظار بدترین ها را داشته باشیم. 

فکر نمی کنم ایلان ماسک واقعاً انقدر تمرکز داشته باشد که کار 
خود در DOGE را به صورت جدی انجام دهد. این نهاد ایجاد شد 
تا ماسک را مشغول نگه دارند تا در کار راس ووت که قرار است 

رئیس دفتر باشد دخالت نکند. 
ترامپ در تلاش است تا نظام سیاسی ما را به نظام پاتریمونیال 

پیشین برگرداند. او نمی خواست کمک های بلایای طبیعی را به 
کالیفرنیا ارائه دهد زیرا کالیفرنیا یک ایالت دموکرات است. اگر یک 
فاجعه مشابه - مانند یک طوفان - به لوئیزیانای جمهوری خواه 
برسد، کمک ها فوراً به آنجا می روند. بنابراین این نوع سیاسی کاری 
واقعاً توانایی دولت آمریکا را برای تبدیل شدن به یک دولت مدرن 

و انجام کارها به طور عادلانه کاهش می دهد. 
با این هدف ترامپ و DOGE که مقررات زدایی از بوروکراسی 

است موافقم. مشکل این است که بسیاری از اصلاح گرایان فکر 
می کنند شیوه برخورد ما با ناکارآمدی دولت این است که قوانین 
بیشتری بنویسیم، تا مطمئن شویم که بوروکرات ها کاری را که 
باید انجام دهند انجام می دهند. و این فقط در جهت کاملًا اشتباه 
کار می کند. باید به آن ها اختیارات اختیاری بیشتری داده شود تا 
وظایفی را که مقامات سیاسی برایشان تعیین کرده اند انجام دهند. 
می کنم  فکر  من  کند،  حمله  پاناما  یا  گرینلند  به  آمریکا  اگر 

کشورهای بزرگ در جنوب جهانی - هند، آفریقای جنوبی، برزیل 
- از آمریکا حمایت نمی کنند. ممکن است برخی از کشورهای 
اقتدارگرا وجود داشته باشند که این را فرصتی برای تایید کارهایی 
که می خواستند انجام دهند، ببینند. اما، می دانید، هیچ کشور مهم 
دیگری در سناریوی گرینلند مانند آنچه ما تصور می کردیم در کنار 
آمریکا نخواهد بود. به نظر من، ایالات متحده هیچ حمایتی دریافت 

نخواهد کرد و محکومیت جهانی خواهد داشت.

گفت وگوی یاشا مونک با فرانسیس فوکویاما درباره دوره دوم ترامپ

آتش بعد از پیروزی

پیروزی غزه عادی نیست. واقعا چه شد که آمریکا دست 
پذیرفتند،  را  حماس  موجودیت  که  شد  چه  کشید؟ 
شروطش را تن دادند؟ به استعفاهای پشت سر هم در 
احساس  که  یهودی  نظامیان  اشک  و  گریه  و  اسراییل 
که سخنان  راضی شدند؟ چه شد  می کردند،  شکست 
علنیشان را در سنا و سازمان ملل و غیره و غیره را علنا 
زیر پا گذاشتند؟ چه شد که از پس یک مشت مبارز پاپتی 
و زن و بچه فقیر و رنجدیده بر نیامدند؟ اما فقط اینها 

نیست که عادی نیست. 

من از سکوت عده ای از دوستانم بیشتر نگرانم. آنها که 
حماس و هنیه و سنوار و ضیف را حتی متهم می کردند 
به بی خردی، آنها که کوچکترین ضربه به جبهه مقاومت 
ارکان  که  آنها  مساوی شکست وجودی می گرفتند،  را 
فرماندهی مقاومت را متهم می کردند که یعنی ادعا کنند 
الان  چرا  خوب  است.  مهم  برایشان  جنگ  این  خیلی 
ساکتند؟ این معجزه پیروزی را که می بینند چرا سکوت 
کرده اند؟ نکند معتاد شده اند به ژانر وحشت؟ نکند چشم 

آیه بینشان کور شده کلا، خدای نکرده زبانم لال؟ 

و لال شویم؟  کور شویم  ما  و  بیاید  معجزه  نکند  خدا 
از طریق عیسای روح اللَه ع، معجزه ای  حواریون وقتی 
خواستند از خدا، که سفره ای آسمانی برایشان نازل شود، 
خدا متعال فرمود مائده را می فرستم اما و صد اما، اگر خود 
را به کوری بزنید آنگاه عذابی می فرستم که احدی را تا 
کنون مبتلا به آن نکرده ام. معجزه در بیان قرآن اسم آیه 
دارد. نشانه. وای از کفر به آیات. وای از خود را به ندیدن 
زدن. نیندیشیدن و عبرت نگرفتن از این نشانه های بین 

و روشن. 

چگونه  ببین  الایات،  نصرف  کیف  انظر  می گوید  خدا 
آیه های خود را نشانشان می دهیم ثم هم یصدفون، اینها 
راحت از کنارش عبور می کنند. برخی که آیات را تکذیب 
می کنند، انکار می کنند، مسخره می کنند، یجحدون بایات 
اللَه یا یکذبون بایات اللَه یا یستهزوون هستند، آنها هیچ 
اما برخی بی خیال عبور می کنند، چشم می پوشند، علت 
چیست؟ جالب است اینها خیلی هایشان کسانی هستند 
و  اهل خدا  نشان می داده اند  امور  این  اهل  را  که خود 

پیامبر ص و .... مشکل کجا است؟ 

ما  برای  اتفاقات  این  باشیم  مراقب  رفقا!  اما  نمی دانم، 
دستمایه یک ژست سیاسی نباشد؟ مراقب دلمان باشیم. 
دیدن  به  را  ما  است  مدت ها  که  خدا  ولی  اراده  مقابل 
دارایی ها و امیدها ترغیب می کند به لجاجت نایستیم، 
انقلابی بودن به صدا را در گلو انداختن پشت میکروفون 
مجلس و منبر و پیج و کانال و دو قطبی ساختن و تهمت 
به نصرت ولی  بودن  انقلابی  نیست،  این و آن  به  زدن 
خدای  الا  و  است.  او  سخن  بردن  پیش  به  است  خدا 
نکرده معجزات الهی می آید و چشممان کور می شود و 
نمی بینیم. یا لااقل آنطور که باید و شاید نمی بینیم، مثل 
ندیدن اعجاز پیروزی انقلاب در انتهای دهه پنجاه که 
باعث شد خیلی از انقلابیون ظاهر الصلاح عملا در جبهه 
مقابل قرار بگیرند. بیایید از کنار این آیات چشم  نواز این 

دوران ساده عبور نکنیم. همین.

سیف عبدالفتاح 

علی مهدیانی



Février  2025 131 بهمن 1403                                      2 شعبان  1446       5
شنبـه

 سال سوم                                                     شماره پانصدونوزده
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کمبود منابع وام ازدواج؛ برساختی فریبنده!
بانکی ها سر مصلحت شیره مالیدند!

همه ما دهه شصتی ها حداقل برای یک بار هم که شده، درباره 
اینکه »علم بهتر است یا ثروت؟«، تجربه انشانویسی داریم. شاید 
خیلی  از ما هنوز در پاسخ به این پرسشِ گوش آشنا، علم را برتر از 
ثروت بپنداریم. با این حال، گویا پریروز ثروت و پول شبکه بانکی، 

بر علم و استدلال کارشناسی پیروز شد!

ماجرا از این قرار است که بعد مدت ها »ننه من غریبم در آوردن« 
شبکه بانکی درخصوص کمبود منابع برای پرداخت تسهیلات 
ازدواج، درجلسه روز دوشنبه ۸ بهمنِِ مجمع تشخیص مصلحت 
که با حضور رئیس جمهور برگزار شد؛ سهمیه سالانه تسهیلات 
ازدواج و فرزندآوری از ۳۴۰ همت پیشنهادی کمیسیون تلفیق 

مجلس، به 275 همت، کاهش یافت.

با وجود این، بررسی های کارشناسی بارها بی اساس بودن ادعای 
کمبود منابع را اثبات کرده و نمایندگان محترم مجلس نیز به 
استناد گزارش های مرکز پژوهش های مجلس، در چند نوبت با 
کاهش سقف سالانه پرداخت تسهیلات ازدواج، مخالفت ورزیدند. 
ولی گویا بانکی ها با هر کلکی هم شده، بالاخره سر اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت شیره مالیده اند و سقف تسهیلات ازدواج برای 

سال آینده را پایین کشیده اند. 

صف  بر  افزودن  آینده،  سال  در  موضوع  این  تبعات  جمله  از 
متقاضیان دریافت تسهیلات و افزایش ناکارآمدی تنها مشوق 
دولتی برای ازدواج جوانان است. باید اشاره شود، شاید در این 
شرایط »ابرتورمی« کسی به خاطر وام قرض الحسنه، سراغ ازدواج 
را نگیرد؛ اما اکثر خانواده های قشر متوسط، برای تامین مایحتاج 
ازدواج فرزندانشان، روی این تسهیلات به طور ویژه ای حساب باز 

می کنند!

با این حال، مدیران شبکه بانکی همواره به بهانه »نبود اعتبار«، 
معطل  ازدواج  تسهیلات  دریافت  نوبت  در  را  بسیاری  جوانان 
موسسات  و  بانک  ها  می دهد  نشان  بررسی ها  ولی  می کنند؛ 
اعتباری، فقط در سال ۱۴۰2، بیش از 9۱.5 همت، به کارکنان، 

وام  خود  هیئت مدیره  اعضای  و  مدیران 
داده اند.

همچنین، شواهد آماری نشان می دهد که 
رقم موجودی منابع تسهیلات ازدواج، در 
افزایش  از ۸۴5 همت  بیش  یکساله  بازه 
موجودی  رقم  اساس،  این  بر  یافته؛ 
حساب های قرض الحسنه پس انداز و جاری 
شبکه بانکی تا پایان آبان ۱۴۰۳، بیش از 

۳۰۸9 همت اعلام شده است. 

مرکزی  بانک  آمار  طبق  زمینه،  این  در 
حساب های جاری حداقل 2۱۰2 همت و 
حساب های پس انداز، بیش از 9۸7 همت 
موجودی دارد. در این خصوص، رقم مانده 

آبان  پایان  تا  الحسنه  و پس انداز قرض  در حساب های جاری 
پارسال، به ترتیب ۱۶۳7 و ۶۰7 همت، بود.

علاوه بر این، قاعدتاً رقم وصول بازگشتی و اقساط پرداخت شده 
نیز باید جزء منابع وام ازدواج، به حساب آید؛ که البته بانک 
ارائه نمی دهد و  مرکزی، هیچ آمار و داده ای در این خصوص 
وضعیت وصول بازگشتی کاملًا غیرشفاف و نامشخص محسوب 

می شود.

فوری  و  به هنگام  پرداخت  برای  منابع  نبود  بهانه  بنابراین، 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، از نظر کارشناسی فاقد اعتبار 
اگر تعداد  بانکی ها است. زیرا  از سوی  ایجاد شده  و برساخت 
جوانان معطل در صف وام ازدواج را به صورت تقریبی 5۰۰ هزار 
نفر برآورد کنیم؛ برای پرداخت این میزان تسهیلات با میانگین 
است.  نیاز  اعتبار  از ۱۶2همت  به کمتر  تومان،  میلیون   ۳25
یعنی 5 درصد منابع موجود در حساب های جاری و پس انداز. 
یا در بدبینانه ترین سناریو، فقط ۱2 درصد موجودی حساب های 

پس انداز قرض الحسنه مردم.  

ضمناً براساس گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، تا تاریخ 2۰ 
دی ۱۴۰۳، 5۳7 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به 
میزان ۱79 همت پرداخت شده است. در حالی که طبق آمار 
این نهاد بانکی، سال گذشته تا همین تاریخ، ۶5۸ هزار متقاضی، 
بودند.  کرده  دریافت  ازدواج  الحسنه  قرض  وام  همت   ۱۳۴
بنابراین، عملکرد شبکه بانکی از نظر تعداد تسهیلات پرداختی، 
امسال در مقایسه با مدت مشابه سال قبل)پارسال(، با کاهش 

عملکرد روبه رو شده است.

با این وجود، برای تحلیل دقیق تر وضعیت پرداخت تسهیلات 
ازدواج، ضرورت دارد تعداد متقاضیان در صف، به صورت ماهانه 
ماده ۶۸  تاکید  رغم  علی  که  روشن شود. موضوعی  و  شفاف 
)تبصره 2( قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، به یک باره 

از فهرست آمارهای بانکی، بانک مرکزی حذف گردیده است. 
امید می رود بانکی ها این موضوع را درک کنند که حمایت از 
ازدواج جوانان، اولویت و مصحتی ملی به شمار می آید و دود 
هرگونه کارشکنی در این مسیر، به چشم خانواده آنان نیز خواهد 

رفت! 

مهدی محمدصادقی

 ضررهای چند نرخ بودن ارز 
حكومت باید تجارت را 

به مسیر اصلی خود بازگرداند

 روشنعلی یکتا با حضور در استودیوی پخش زنده برنامه 
گفتگوی اقتصادی با اعتقاد بر اینکه ناتوانی در کنترلِ 
نرخ ارز، قطعاً حرفی بیهوده است، گفت: این اتفاق به عمد 

می افتد.
با طرح سؤالی سخنان خود را در رادیو گفت وگو   وی 
ادامه داد: قیمت کدام کالا به واقع کنترل شده است؟ آیا 
در نرخ گذاری های گوشت، روغن؛ برنج و... با تک نرخی 
روبه رو هستیم؟! بنده معتقدم امروز پدیده ای به نام تجار 
کاذب به و جود آمده و تاجرانی که باشرافت دست اندرکار 

بودند، کنار رفته اند.

امروز  افزود:  روسیه  و  ایران  بازرگانی  اتاق  نایب رئیس   
افرادی، جانشینِ تجار واقعی شدند که اگر در بعد اقتصاد 
کلان از بین بروند، زیان های بزرگی خواهیم داد؛ نخست 
یک بارمصرف  کارت های  دیگری  و  بانکی  تراست های 

هستند.

یکتا ادامه داد: ارزی که امروز در چرخه اقتصاد و بازار 
می چرخد، کمتر از یک میلیارد است.

 ازاین رو نهاد حکومتی ما باید این دست ها را پاک کند تا 
تجارت به مسیر اصلی خود باز گردد.

و  می شود  مصرف  میلیارد  یک  از  کمتر  ارز  افزود:  وی 
رسوب شدنِ آن نیز کمتر از ۳۰ درصد است. اگر این روند 

ادامه یابد، به دوران قبل از سال 9۶ باز می گردیم.
تجار باید به کسب وکار خود باز گردند تا بازار تثبیت شود 

و به کسی هم فشار نیاید.

 نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و روسیه گفت: امروز یک 
بازار سیاه برای تراست های بانکی پدید آورده ایم که هر روز 
به سان قارچ رشد می کنند؛ بنابراین نتوانستیم این روند را 

مهار کرده و با چندنرخی، برای سفره مردم فکری کنیم!

 ضررهای چند نرخ بودن ارز  
کمیسیون  رئیس  قدمگاهی،  سیدمرتضی  همچنین 
لجستیک و زنجیره تأمین خانه صمت جوانان ایران درباره 
چیستی ارز تجاری اظهار کرد: یکی از چالش هایی که 
تجار، تولیدکننده و صادرکننده ها و نیز واردکنندگان با آن 

روبه رو هستند، چند نرخ بودن ارز است.
 این روال در دولت های مختلف بوده و هست و نمی توان 
برای  بسیاری  زیان  و  ضرر  اما  شده  ایجاد  اخیراً  گفت 

تجارت ما دارد.

 رئیس کمیسیون لجستیک و زنجیره تأمین خانه صمت 
جوانان ایران افزود: همه اقتصاددانان همواره عنوان کردند 
که اقتصاد باید تک نرخی شود و تأکید دارند بازار باید 
تعیین کننده نرخ دلار باشد؛ ولی عملًا تا امروز و در چند 

دولت گذشته شاهد چنین مسئله ای نبودیم.
نیز  پزشکیان  شعارهای  از  یکی  داد:  ادامه  قدمگاهی 

برچیده شدن ارز چندنرخی بود.
 وی ارز چندنرخی را موجب ناتوانی تجار برای برنامه ریزی 
اقتصادی دانست و افزود: هیچ کشوری چندین نرخ را 

برای ارز تعیین نکرده و نمی کند.

 رئیس کمیسیون لجستیک و زنجیره تأمین خانه صمت 
جوانان ایران افزود: چندنرخی بودن ارز موجب رانت و 
فساد شده و تقاضای کاذبی را برای واردات ایجاد کرده 

است.

روشنعلی یکتا - سیدمرتضی قدمگاهی

یادداشتی به قلم آقای فاضلی در مورد قرارداد کرسنت منتشر 
شد که مشحون است از عدد و رقم و محاسبه سود و زیان، 
جامعه  یک  تا  می ماند  یک حسابدار  یادداشت  به  بیشتر  که 
شناس. بویژه اینکه در انتها نیز چند سوال مطرح شده است که 
مهمترین آن به تحلیل هزینه – فایده لغو این قرارداد مربوط 
است که به شکلی یکسویه و بدون توجه به استدلالات طرف 
مقابل حکم کرده است که ضرر لغو قرارداد بیش از عمل به 

آن است. 

استدلال  نحوه  بر  حاکم  بنتامی  روح  که  است  آن  واقعیت 
منطق  به  ما  روشنفکران  اینکه  است.  انگیز  حیرت  نویسنده 
نشانه  آورده اند،  روی  آن  بنتامی  نوع  از  آنهم  فایده گرایانه، 
انگاری در مساله حکم و حکمرانی است. شاید اگر به  ساده 
بدان  می شد  کمتر  می شد،  استناد  محور  قاعده  فایده گرایی 
خرده گرفت. بیائید قضیه کرسنت را کنار بگذاریم و به اصل 

استدلال فایده گرایانه بنتامی نگاهی بیاندازیم.

در فایده گرایی بنتام که می توان آن را در چارچوب فایده گرایی 
سیاست،  یک  برای  داوری  معیار  داد،  جای  عمل  بر  مبتنی 
میزان سود و زیاد حاصله از انجام آن است و معیاری فراتر از 
آن وجود ندارد. دقیقاً کاری که آقای فاضلی انجام داده است. 
ماشین حساب گوشی را روشن می کنیم و با انجام چند ضرب 
و تقسیم، آنهم بر اساس داده هایی مشکوک حکم می دهیم 
که فرضاً انجام یک قرارداد ضرر کمتری دارد یا لغو آن.  اما 
این منطق حتی در امور ساده و تک بعدی روزمره نیز جواب 
نمی دهد، چرا که ابعاد هنجاری، اعتباری و درازمدت مساله 
را نادیده گرفته است. حتی در یک چارچوب فایده گرایانه نیز 
تقریباً همه ما از بسیاری از سودها پرهیز می کنیم و ضررها و 
هزینه هایی را متقبل می شویم تا موجب کسب اعتباری شود 
که در دراز مدت به نفع ماست. در اینجا با تقریر پیچیده تری 
بر  فایده گرایی مبتنی  به  فایده گرایی مواجه هستیم که  از 

قاعده معروف است. 

واحد  عمل  یک  زیان  و  سود  تحلیل  از  باید  اساس  این  بر   
فراتر رفت و آن را در چارچوب یک قاعده قرار داد و سوال 

کرد که ایا عمل به آن قاعده به بیشینه 
برای  خیر.  یا  می انجامد  فایده  کردن 
موقعیت  یک  در  راستگویی  اگر  مثال 
فایده گرایی  طبق  شود،  ضرر  موجب 
مانع  تا  گفت  دروغ  باید  محور،  عمل 
محور  قاعده  فایده گرایی  اما  ضرر شد. 
می گوید راستگویی یک قاعده ای است 
سود  به  نهایت  در  آن  به  التزام  که 
است  راستگویی  مدافع  لذا  است.  فرد 
مورد خاص متضمن  هر چند در یک 
ضرر باشد. از اینرو در همین چارچوب 
فایده گرایی نیز تحلیل هزینه- فایده و 
چرتکه آقای فاضلی نمی تواند التزام به 
قرارداد را موجه کند. زیرا این استدلال 
قابل طرح است که هزینه لغو قرارداد، 

هزینه ای است که برای مبارزه با نهادینه شدن فساد و رانت 
خواری پرداخت می شود که عواید و فواید آن بسیار بیشتر از 

ضرر موردی لغو یک قرارداد خاص است.
البته لازم به ذکر است که همه این تحلیل ها مبتنی بر این 
فرض است که عمل به یک قرارداد فاسد ضرر کمتری از لغو 
کرسنت  قرارداد  مورد  در  که  امری  باشد.  داشته  قرارداد  آن 

محل مناقشه جدی است.

 حال بیائید از فایده گرایی فراتر رویم. حقیقت آن است که 
بیشتر  که  است  آن  دارد  وجود  روشنفکران  از  که  تصوری 
متمایل به وظیفه گرایی کانت باشند تا فایده گرایی بنتام. چرا 
را جدی  اشخاص  میان  تمایز  فایده گرایی،  رالز،  گفته  به  که 
نمی گیرد و تهدیدی برای حقوق فردی و بویژه حقوق اقلیت ها 
است. اما اگر قرار باشد بر اساس وظیفه گرایی کانت حکم شود، 
اساساً قراردادی که با فساد، زد و بند و رشوه بسته شده است، 
از اساس باطل است و اساساً در اینجا بحث سود و زیان محلی 

از اعراب ندارد. 

اساساً این مساله نیازمند یک پژوهش جامعه شناختی است که 
چرا یک جامعه شناس به جای توجه به ریشه های فساد و ارائه 

راه حل برای آن به وادی توجیه گری فساد فرو می غلطد آنهم 
با ردیف کردن اعداد و ارقام مشکوک و توسل به فایده گرایی 

بنتامی.

در چارچوب اندیشه اسلامی نیز معیار عمل، درستی و حقانیت 
و عدالت است. و درستی با میزان سود و زیان آن سنجیده 
َّذِینَ  نمی شود. آیه ۱۳5 سوره مبارکه نسا می فرماید:  یاَ أیَُّهَا ال
أوَِ  أنَفُْسِکُمْ  عَلیَ  وَلوَْ   ِ لِلَهَّ شُهَدَاءَ  باِلقِْسْطِ  امِینَ  قَوَّ کُونوُا  آمَنُوا 
الوَْالدَِینِْ وَالأْأَقْرَبیِنَ، طبق این آیه شریفه، افراد باید به عدالت 
عمل کنند هر چند که به ضررشان باشد. و البته همچنانکه 
به قرارداد کرسنت ضرر  این فرض که عمل  بیان شد، اصل 
کمتری از لغو آن دارد، مردود است. ضمن اینکه در آموزه های 
دینی اساساً بر تجارتی که بر اساس فساد و رانت و رشوه بنا 

شده باشد هیچ منفعتی مترتب نیست.

پژوهشگران نویسندگان و محققان باید در منطقی که برای 
کافی  نظر  دقت  می گیرند،  بکار  اجتماعی  پدیده های  تحلیل 
داشته باشند. اگر یک منطق غلط در جامعه و بویژه در نظام 
تصمیم گیری حاکم شود، صدمات و خسارات آن اگر بیشتر 
از قراردادهای فاسد و رشوه ها و زد وبندها نباشد، قطعاً کمتر 

نخواهد بود.

روشنفکری و فایده گرایی
محمد رضا طاهری 
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جشنواره  
فیلم فجر

آیین افتتاحیه چهل و سومین جشنواره ملی فیلم فجر عصر روز 
پنجشنبه ۱۱ بهمن ماه با حضور سید عباس صالحی وزیر فرهنگ 
و ارشاد اسلامی، رائد فریدزاده رئیس سازمان سینمایی، جمعی از 
اهالی سینما و اصحاب رسانه در تالار وحدت برگزار شد. در ابتدای 
این مراسم فرزاد حسنی مجری برنامه ضمن خوشامدگویی به 

حضار از آغاز رسمی جشنواره فیلم فجر سخن گفت.
او ادامه داد: در  آیاتی که تلاوت شد از قسم یاد شد. همه قسم ها ما 
به ازایی دارند و به سمتی حرکت می کنند. در این سوره صحبت از 
گرفتن حق مظلوم از ظالم شده که خداوند این کار را انجام خواهد 
داد و این سوره، سوره اباعبداللَه است. به نظرم انتخاب سوره به 
درستی برای این مراسم شکل گرفته است. مرصاد پلی است که 
هیچ کس مجوز ورود از آن را ندارد اگر بر گردنش حقی  باشد. 
آرزو می کنم در آستانه جشن های چهل و ششمین سال  پیروزی 
انقلاب اسلامی بهترین ها برای همه رقم بخورد و حقی بر گردن 

کسی نباشد.
حسنی بیان کرد: در این دوره از جشنواره نگاه خاصی بر مادرانگی 
شده است و همواره از وطن به مام میهن یاد می شود. آن چیزی 
که علی حاتمی در ساخت فیلم »مادر« در نظر گرفت این است که 
مادر همه را دور هم جمع می کند و در جشنواره امسال نیز همه 

زیر چتر همدلی و زیر چتر مادر وطن هستند.
در ادامه کلیپی از سکانس های فیلم »مادر« با بازی مرحوم رقیه 

چهره آزاد پخش شد.

امیدواریم این جشنواره فرصتی باشد برای جوانانی که تجربه رنج   
و سرمستی را آغاز می کنند

فیلم فجر  منوچهر شاهسواری دبیر چهل و سومین جشنواره 
طی سخنانی بیان کرد: هر موقع به لحظاتی می رسیم که قرار 
است راهی را آغاز کنیم جز این که به دل هایمان مراجعه کنیم 
و دعای سفر بخوانیم و آرزوی سلامتی کنیم چه چیز دیگری 
می توانیم انجام دهیم. شما دوستان و عزیزان من هستید که در 
این مراسم حضور یافته اید. اهل هنر، فرهنگ و دوستدار فرهنگ 
و هنر هستید. پس به این واژه همه به نحوی باور داریم و به آن 
عمل می کنیم، »رنج وسرمستی«. ما رنج می کشیم و سرمست 
می شویم و سرمست می شویم و رنج می کشیم. ما چهره می کشیم 
در حالی که حضرت حق یک چهره بیشتر به ما نداده است. در 
جهانی که زیست می کنیم همه به دنبال نمایش چهره دیگری از 
خود هستیم. درام به دنبال ساختن چهره های متعددی از حال و 
احوال همه ماست. اینجا در تهران هستیم تالاری که هم به وحدت 
شهره است و هم مزین به نام رودکی در افتتاحیه چهل و سومین 
جشنواره فیلم فجر. ما همه رازهایمان را درون درخت هایی پنهان 
می کنیم و امشب برای من عزیز است نه به دلیل این که دبیر 

جشنواره ام و در جمع شما حاضر هستم.
او ادامه داد: از عزیزانی که در این مجلس حاضر هستند و به 
من رخصت دادند تشکر می کنم. از علیرضا رضاداد و محمدمهدی 
طباطبایی نژاد عزیز یا دیگرانی که غایب هستند. اینکه در مجلس 
افتتاحیه چهل و سومین جشنواره فیلم فجر باشیم و بزرگداشت 
سیروس الوند را بگیریم از آن سرمستی ها است که باید برای آن 

هلهله کنیم.
شاهسواری گفت: امشب قدردان همه چهره سازی هایی هستیم که 
رضا بابک برای ما ساخت و چهره اصیل خود را برای ما به یادگار 
گذاشته است و دیگری یکی از سلاطین دوبله منوچهر والی زاده 
که به دلیل شرایط جسمانی امشب امکان حضور نداشتند اما ما 
به وظیفه خود عمل می کنیم و اگر از والی زاده قدردانی می کنیم 
احترامی را که خودمان محق آن هستیم انجام می دهیم، ما مفتخر 

به او هستیم.
دبیر جشنواره فیلم فجر با بیان اینکه وارد روزگار تغییر شده ایم، 
گفت. دوستی به من گفت چهره های شاخص سینمای ایران کجا 
هستند. ما امیدواریم روزی برسد که چهره های شاخص فرصت 
داشته باشند تا حضور پیدا کنند و امیدواریم این جشنواره فرصتی 
باشد برای جوانانی که تجربه رنج و سرمستی را آغاز می کنند به 
همه شما این رنج و سرمستی مبارک با د و چشم بد از تک تک 

شما دور باد.

سینما راوی بخشی ازتاریخ و شکل دهنده حافظه جمعی است  
رائد فریدزاده رئیس سازمان سینمایی دیگر سخنران این مراسم 
ضمن خوشامدگویی به حضار گفت: به جشن و ضیافت خودتان 
خوش آمدید و درود می فرستم به روح شهدای وطن و امام عزیز. 
سینما مخیِّل است و مخیَّل؛ سینما خیالات را به نظم در می آورد 
و از آن میان حکایت هایی می آفریند که روایتگر احوالات نیک و بد 
ماست. سینما راوی بخشی از تاریخ و شکل دهنده حافظه جمعی 
است به تاریخ و زبان و فکر جان می بخشد. گرچه سینما در جهان 
و به تبع آن در ایران عمری طولانی ندارد اما عالمی که در آن 
متولد شده و زبانی که با آن سخن می گوید و روایتگری می کند در 

نزد متفکران و ادیبان از دیرباز شناخته شده است.
فریدزاده با ذکر داستانی از مولانا گفت: »روزی سخن می گفتند 
میان جماعتی و میان ایشان هم جماعتی کافران بودند، در میان 
سخن می گریستند و متذوق می شدند و حالت می کردند، سوال 
کرد که »ایشان چه فهم کنند و چه دانند؟ این جنس سخن 
را مسلمانان گزیده را از هزار یک فهم می کند ایشان چه فهم 
می کردند که می گریستند؟« فرمود که لازم نیست که نفس این 
سخن را فهم کنند آنچه اصل این سخن است را فهم می کنند آخر 
همه مقرند به یگانگی خدا و به آنکه خدا خالق است و رازق است و 
در همه متصرف و رجوع به وی است و عقاب و عفو از اوست. چون 
این سخن را شنید که این سخن وصف حق است و ذکر اوست 
پس جمله را اضطراب و شوق و ذوق حاصل شود که از این سخن 

بوی معشوق و مطلوب ایشان می آید«.
او ادامه داد: اگر راه ها مختلف است اما مقصد یکی است. نمی بینی 
که راه به کعبه بسیار است بعضی را از روم است و بعضی را از شام 

و بعضی را از چین و بعضی را از دریا از سوی هند و یمن؛ پس 
اگر در راه ها نظر کنی اختلاف عظیم و مباینت بی حد است اما 
چون به مقصود نظر کنی همه متفقند و یگانه و همه را درون ها به 
کعبه متفق است و درون ها را به کعبه ارتباطی و عشقی و محبتی 
عظیم است. در اندیشه گرفت نیست و درون عالم آزادی است. زیرا 

اندیشه ها لطیفند و برایشان حکم نتوان کردن.
رئیس سازمان سینمایی بیان کرد: این سخن مولانا جلال الدین 
بلخی است در کتاب فیه ما فیه که ۸۰۰ سال پیش بیان کرد. 
کمتر زبانی در جهان می توان یافت که پس از قرن ها چنین ترو 
تازه باشد. هین سخن تازه بگو تا که جهان تازه شود. چنانکه در 
آن زمان صنعتگران به خیال عالم نو خلق می کردند و دوستان و 
همراهان ما در این زمانه با صنعت تصویر جهانی در می افکنند که 
حال ما را حکایت و روایت می کند و مردمان را به طریق صواب و 

سخن سدید رهنمون می سازد. تا باد چنین بادا.

تجلیل از سیروس الوند در شب تولد ۷۴ سالگی  
در ادامه همزمان با شب میلاد سیروس الوند کلیپی از او پخش شد 
و فریدون جیرانی، جواد طوسی و ماهور الوند دختر وی به روی 
سن آمدند تا از او تجلیل کنند. پیش از هر چیز کلیپی پخش شد 

که سیروس الوند در آن خاطراتی از دوران کاری اش بیان  کرد.
سپس فریدون جیرانی گفت: من و سیروس الوند هم نسل هم 
هستیم و تنها یک سال اختلاف سنی داریم. او خیلی زود نوشتن 
را آغاز کرد. یادم هست در مجله »فردوسی« به سردبیری عباس 
پهلوان از ایشان نقدی خواندم که درباره فیلم »جوانان زیر آفتاب« 
بود. بعد از آن هم با تقی مختار در نشریه »ماه نو« کار کرد و 
گفت وگوهای بی نظیری را انجام داد که از میان آن ها می توان به 

مصاحبه اش با پرویز دوایی اشاره کرد.
جیرانی بیان کرد: سیروس الوند جزو نسل دوم فیلمسازهایی بود 
که پلی میان سینمای روشن فکری و تجاری برقرار کرد. او در 
جریان فیلم سازی خود به مدیریت فرهنگی وقت هم کمک کرد 
و با فیلم هایی که ساخت در دل بحران سینمای ایران،  به عنوان 
کارگردانی پیشرو عمل کرد. او در دل تحول فرهنگی که در دل 
دهه ۶۰ رخ داد فعالیت کرد و اوایل دهه 7۰  فیلم های مهمی 
ساخت. الوند چهار دهه فیلم سازی کرد اما متاسفانه در دهه 9۰ 

موفق به ساخت فیلم نشد.
سپس جواد طوسی بیان کرد: می خواهم به شهر و محله اعتبار 
بدهم و بگویم وقتی اسم »امام زاده یحیی« می آید، نسل ما به 
در  الوند  پدر سیروس  الوند،  عیسی  که  می افتد  مدرسه ای  یاد 
آن مشغول به کار بود. عیسی الوند در آن مدرسه فرهنگ سازی 
می کرد و باعث ایجاد تعلق خاطری در هم نسلان من به ری و آن 
محله شد. حتی فیلم  »گوزن ها« که نقطه استناد تاریخ به حساب 
می آید نیز از آن مدرسه و عیسی الوند بهره گرفته است. سیروس 

الوند در چنین خانواده ای رشد کرد.
او ادامه داد: سیروس الوند کارش را در سینما با نقدنویسی و دنیای 
مطبوعات آغاز کرد. نقدی که او بر فیلم »قیصر« نوشت بی نظیر 
است و هنوز هم می شود به آن اتکا کرد. فیلم های سیروس الوند 
کانون گرم خانواده را هدف می گیرد و با مخاطب همدل می شود. 
دوست دارم در پایان بگویم که فیلم سازی مثل سیروس الوند نباید 
در نقطه انزوا قرار بگیرد و مدیران باید برای این افراد مسیر بهتری 

تعریف کنند.
بعد از دریافت لوح تقدیر، سیروس الوند گفت: ما در انباری خود 
صندوقچه ای داریم که به یادگار از مادرم برایمان مانده است. داخل 
صندوق، کاغذ و اسناد و یادگاری بسیاری هست. چند وقت پیش 
لابه لای محتویات صندوقچه می گشتم که قراردادی را دیدم از 
فیلمی که من فیلم نامه اش را نوشته بودم. آن فیلم ساخته و اکران 
شد و من هم به موقع دستمزدم را دریافت کردم. این تجربه 
حرفه ای در سن ۱7 سالگی من رقم خورد و برایم انگیزه  بخش بود. 
حالا باید بگویم از این که مراسم بزرگداشتم زمانی برگزار می شود 

که هنوز زنده ام، بسیار خوشحال هستم.
پس از تجلیل از سیروس الوند نوبت به پخش کلیپی از فیلم های 

کوتاه و مستند این دوره از جشنواره رسید.
فرزاد حسنی بیان کرد: هر سال در چنین شبی جوایز بخش 
فیلم های مستند و کوتاه به برگزیدگان اهدا می شد، اما امسال 
روال کار تغییر کرده است و با توجه به افزایش آثار در این دو بخش 
که نمایش آن ها در ایام جشنواره در خانه هنرمندان خواهد بود، 

برگزیدگان نیز در شب اختتامیه معرفی خواهند شد.
سپس نوبت به یادی از درگذشتگان یک سال گذشته سینمای 

ایران، بخصوص داریوش مهرجویی و وحیده محمدی فر رسید. 

معرفی برگزیدگان بخش مسابقه تبلیغات سینمای ایران  
بهزاد خورشیدی، شهاب الدین عادل و کامران قدکچیان داوران این 
بخش بودند که به روی سن آمدند و حامد بهداد و کمال تبریزی 
نیز به دلیل حضور در سرفیلمبرداری  این بخش  دیگر داوران 

نتوانستند خود را به مراسم برسانند.
سیمرغ بلورین بهترین آنونس به قدیر حمزه امامچای برای فیلم 

»روشن« تعلق گرفت.
کامران قدکچیان عضو هیات داوران نیز طی سخنانی گفت: نسل 
گذشته جوانان بسیار خوبی را تربیت کرده است. در یک فیلم برای 
این که شما متوجه قصه و فرم شوید، ژانر، بازیگران، درام، زد و 
خورد و کلیه مسائل صحنه پردازی را در طول ۱۰۰ دقیقه می بینید 
اما کسانی که تیزر می سازند در عرض سه دقیقه باید تمام آنچه 
را که در طول ۱۰۰ دقیقه دیده اید خلق کنند و به شما عرضه 
کنند تا شما تشویق شوید و بروید فیلم را ببینید. یکی از پایه های 

اساسی هنر در همین تیزر، عکس و پوستر است.
او گفت: امروز در جیب همه ما گوشی تلفن همراه است و آنچه 
که در سینما اتفاق می افتد را شما  در همان یک تصویر می بینید 
و تمایل پیدا می کنید که به سالن سینما بروید و به تماشای فیلم 
بنشینید. از همه جوانانی که خلاقانه تیزر ساختند، عکس گرفتند 

و پوستر طراحی کردند ممنونم. این حرکت هنرمندانه ای  است که 
باید در جشنواره ها لحاظ شود و از آنها تقدیر کرد.

سیمرغ بلورین بهترین پوستر به محمد روح الامینی برای فیلم 
»در آغوش درخت« تعلق گرفت.

سیمرغ بلورین بهترین مجموعه عکس نیز به حسن شجاع کنی 
برای فیلم » برف آخر« تعلق گرفت.

سپس نوبت به معین شریف خواننده لبنانی رسید که به اجرا 
پرداخت. این خواننده لبنانی پس از تخریب خانه اش توسط رژیم 
صهیونیستی قطعه ای خواند که در شبکه های مجازی دست به 
دست چرخید. او در آیین افتتاحیه جشنواره فجربه عنوان مهمان 

ویژه حضور یافت و به اجرای دو قطعه پرداخت.
شریف پیش از اجرای خود گفت ما حتما به وطن و شهر خود 
بازخواهیم گشت. از ملت ایران که همواره از حق دفاع کرده اند 

تشکر می کنم.

برای    که  تصویری  خاطرات  همه  برای  بابک  رضا  از  تجلیل 
نسل های مختلف ساخت

سپس نوبت به بزرگداشت رضا بابک رسید که ابتدا کلیپی از او و 
یاد خاطراتش و چگونگی ورودش به سینما پخش شد.

مرضیه برومند و محمدرضا شریفی نیا به روی سن آمدند تا از رضا 
بابک تقدیر کنند. مرضیه برومند با بیان این که صحبت کردن از 
رضا بابک و آثارش کار بسیار سختی است، گفت: او دوست عزیز 
من است و از دوران کودکی با هم بزرگ شده ایم. ما از کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان با هم نمایش را شروع کردیم 
و سال های قبل از انقلاب من بیشتر برای او بازی کردم و پس 
از انقلاب نوبت به او رسید که برای من بازی کند. سال هاست 
با هم کار می کنیم. باید بگویم رضا بابک به گردن تمام کارهای 
کودک در تئاتر، سینما و تلویزیون حق دارد و اگر او نبود این 
همه پیشرفت برای کارهای کودک رقم نمی خورد. می نویسد، 
شعر می گوید اما بازیگری است که کارگردان را اذیت می کند و 
دیالوگ هایش را حفظ نمی کند. امیدوارم سال های سال سایه تو بر 

سر سینمای ایران باشد.
رضا بابک نیز بیان کرد: ما در تمام این سال ها با هم بسیار دعوا 
کردیم چرا که سر کیفیت و کار بود. خیلی از شعرهای من را 
مرضیه برومند درست کرد چرا که استعداد بزرگی است و بسیار از 
او تشکر می کنم اما با تمام اختلافاتی که با هم داریم آمدی و منت 

بر سر من گذاشتی.
محمدرضا شریفی نیا نیز اظها کرد: همیشه به داوران توصیه کردم 
و دوست داشتم این اتفاق برای بازیگرانی که نقش های کوتاه در 
سینما بازی می کنند بیافتد. امشب چراغ اول را روشن می کنم، 
بابک در فیلم »به رنگ ارغوان« حضور بسیار کوتاهی داشت، اما 
بسیار خوش درخشید. باید جایزه ای در حد اسکار به او داد که 
دستمان به آن نمی رسد، اما سیمرغ را می توان داد و من خودم به 

شخصه قالیچه ای را تقدیم او می کنم.
رضا بابک در ادامه گفت: تشکر می کنم و سخن را کوتاه چرا که هم 
کلیپ پخش شد و هم تکه هایی از کارهایم دیده شد. نمی خواهم 
وقت شما را بگیرم اما یادی از پدر، مادر و همسرم می کنم که 
از دست رفت چرا که  او دردانه  و یگانه بود. امیدوارم همیشه 

سرمست باشید.

 جشنواره فیلم فجر، باید گامی به پیش در کم کردن فاصله ها   
باشد

سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه این 
مراسم طی سخنانی بیان کرد: قصد تصدیع و صحبت ندارم و تنها 
دو تشکر کوتاه دارم. تشکر اول از دوستانم در دبیرخانه جشنواره 
فجر است. تشکر دوم از سینماست که بخش مهمی از خاطرات 
خوب ما را ساخته و پرداخته است و امروز در نهاد خودآگاه ما 
بخش های زرینی از این سینما نهفته است و بخشی از اعتلا و عزت 
ایران و نام آوری ایران از این سینماست. سپاس از همه کسانی 
که در این مسیر کوشیدند و در پایان یاد امام)ره(، شهیدان و فجر 

افرین ایران را گرامی  می دارم.
پایان بخش این مراسم پخش کلیپی از منوچهر والی زاده بود که 
به دلیل کسالت و بیماری در این مراسم حضور نداشت اما به 
پاس سال ها خدمت به عرصه دوبله و هنر ایران حاضران در سالن 

ایستاده او را تشویق کردند.

برنده سیمرغ بلورین بهترین مجموعه عکس معتقد است: 
تندیس فجر، تعهد هنرمند را بیش از پیش افزایش می دهد 
و انگیزه ای مضاعف برای بهبود و ارتقای سطح کاری  ایجاد 

می کند.

حسن شجاعی کنی،  برنده سیمرغ بلورین بهترین مجموعه 
عکس، در گفت و گو با ستاد خبری جشنواره درباره حس و 
حالش از دریافت سیمرغ بلورین جشنواره فجر گفت: بسیار 
خوشحالم که برای فیلم چالش برانگیز و ارزشمند »برف آخر« 
این سیمرغ را دریافت می کنم و از تمامی همکاران و دوستانی 
که در مسیر تولید این اثر همراه بودند، صمیمانه قدردانی 

می کنم.

این هنرمند با اشاره به این که پس از دریافت سیمرغ بلورین، 
مسئولیتش دشوارتر و سنگین تر خواهد شد، اظهار کرد: باید 
با تلاشی مضاعف در مسیر پیشرفت گام بردارم. تندیس فجر، 
تعهد هنرمند را بیش از پیش افزایش می دهد و انگیزه ای 

مضاعف برای بهبود و ارتقای سطح کاری  ایجاد می کند.
برف  دل  در  فیلم  تمام  که  آن جایی  از  افزود:  پایان  در  او 
فیلم برداری شد و هر روز در شرایط سخت اقلیمی و سرمای 
شدید کار می کردیم، لوکیشن و فضای دشوار، چالشی جدی 
برای ما بود، اما خوشحالم که در نهایت، دریافت این جایزه 

تمام خستگی ها را از تنم بیرون کرد.

تندیس فجر، 
تعهد هنرمند را بیشتر می کند

 بزرگداشت سه هنرمند پیشکسوت در افتتاحیه فیلم فجر43

حسن شجاعی

طرح »فروش حضوری و مجازی کتابفروشی ها« ویژه ایام دهه 
فجر از جمعه ۱2 بهمن آغاز می شود و یارانه جدید خرید 

کتاب برای همه ایرانیان درنظر گرفته شده است. 
در این طرح مخاطبان با هر کد ملی می توانند تا سقف خرید 
یک میلیون تومان، 25۰  هزار تومان یارانه خرید کتاب دریافت 
کنند؛ این یارانه علاوه بر دیگر یارانه هایی است که از ابتدای 

امسال داده شده است.
کتابفروشی ها  و  خریداران  برای  این طرح  در  پست  هزینه 
رایگان است و توسط معاونت امور فرهنگی وزارت فرهنگ و 

ارشاد اسلامی و خانه کتاب و ادبیات ایران پرداخت می شود.

خرید کتاب با یارانه

»بلندی های  رمان  از  اقتباس سینمایی جدید  فیلمبرداری 
بادگیر« به کارگردانی امرالد فنل در بریتانیا مقابل دوربین 

رفت.
این فیلم در تاریخ ۱۳ فوریه 2۰2۶ از طریق کمپانی برادران 
وارنر روی پرده سینماها خواهد رفت و مارگو رابی و جیکوب 
الوردی به ایفای نقش شخصیت های اصلی داستان می پردازند.

رمان »بلندی های بادگیر« یک سال پیش از مرگ »امیلی 
برونته« نویسنده انگلیسی با نام مستعار »الیس بل« منتشر 
شد و داستان آن در لنگرگاه های یورکشایر می گذرد و حول 

روابط مخرب بین دو خانواده می چرخد.

»بلندی های بادگیر« به سینما می آید
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جشنواره  
فیلم فجر

»لاک پشت« به بخش 
ویژه فجر رسید

در حالی که طی روزهای اخیر، اخباری از احتمال حضور 
ویژه  بخش  در  کامیار  بهمن  ساخته  »لاک پشت«  فیلم 
چهل و سومین جشنواره فیلم فجر شنیده می شد، حال این 
خبر تأیید شده است. نازنین بیاتی بازیگر این فیلم با بازنشر 
محتوای تبلیغاتی آن در صفحه شخصی اش این خبر را 

تأیید کرد.

»لاک پشت« که در تابستان و پاییز ۱۴۰2 به تولید رسیده، 
از لحاظ سال ساخت، مشکلی برای حضور در بخش مسابقه 
اصلی جشنواره نداشت. با این حال به گفته محمود گبرلو 
عضو هیئت انتخاب جشنواره فیلم فجر، این فیلم از آثاری 
آرشیو  در  امنیتی  یا  شرعی  دلایل  به  تاکنون  که  است 
سازمان سینمایی باقی مانده. گبرلو در گفتگو با چارسو 
فرهنگ، همچنین از پیشنهاد هیئت انتخاب این رویداد 
برای نمایش »لاک پشت« و چند فیلم دیگر در بخش خارج 

از مسابقه جشنواره خبر داد.
نمی میرند«  »فرشته ها  از مستند  بعد  فیلم  این  بنابراین 
دومین فیلم حاضر در بخش ویژه چهل وسومین جشنواره 

فیلم فجر خواهد بود.

»لاک پشت« سومین فیلم بلند سینمایی بهمن کامیار در 
مقام کارگردان پس از »مرداد« و »در وجه حامل« است 
که به عنوان درامی روانشناسانه معرفی شده و از حضور 
برق نورد،  هومن  ابر،  صابر  اصلانی،  فرهاد  بیاتی،  نازنین 
آزیتا حاجیان، نازنین کریمی، علیرضا آقاخانی و جمشید 
گرگین به عنوان بازیگر بهره برده. پاییز سال گذشته، انتشار 
تصویری از نازنین بیاتی در این فیلم، با گریمی که شبیه به 
شخصیت »کروئلا« در فیلمی آمریکایی به همین نام بود 

توجهات زیادی را جلب کرد.

 اگر سینمای رئال انیمیشن را جدی نگیرد از جریان سینمایی دنیا عقب می افتد

تأکید سازندگان بر وحدت ارتش و سپاه
نشست خبری فیلم سینمایی »صیاد« با حضور عوامل و بازیگران 
این اثر برگزار شد. در این نشست، کارگردان و تهیه کننده بر 
اهمیت وحدت ارتش و سپاه در نخستین سال های جنگ تحمیلی 
تأکید کردند و ساخت این فیلم را گامی در جهت آگاهی بخشی 

درباره نقش شهید صیاد شیرازی در دفاع مقدس دانستند.
فیلم فجر،  روابط عمومی چهل و سومین جشنواره  به گزارش 
بعدازظهر امروز، جمعه، ۱۱ بهمن ماه نخستین نشست خبری 
به فیلم »صیاد« اختصاص یافت که با اجرای اکبر نبوی و با 
تهیه کننده،  شفیعی  محمدرضا  کارگردان،  افشار  جواد  حضور 
ایوب  سلیمانی،  نادر  سرابی،  علی  تدوینگر،  موحدیان  خشایار 
بازیگران فیلم در برج  آقاخانی، محمدرضا هدایتی، رز رضوی 

میلاد سینمای رسانه ها برگزار شد. 
 محمدرضا شفیعی در ابتدای این نشست گفت: فیلم سینمایی 
»صیاد« بر اساس یک فیلم نامه سینمایی ساخته شده است و 
قصدی برای سریال ساختن از روی آن وجود ندارد. در ابتدای 
کار، داستان فیلم نامه تا بیت المقدس پیش می رفت، اما به دلیل 
طولانی شدن زمان فیلم و نزدیک شدن آن به سه ساعت، از قصه 
کم و مدت زمان آن را کاهش دادیم و در نهایت فیلم به حدود 

۱۱۰ دقیقه رسید. 
 جواد افشار درباره انتخاب مارال بنی آدم برای نقش همسر شهید 
صیاد شیرازی توضیح داد: مارال بنی آدم بازیگر بسیار خوبی است 
و حضور او در این نقش تأثیر مثبتی داشت. حتی خانواده شهید 
صیاد نیز در بازخوردهای اولیه از بازی او استقبال کردند که این، 
بزرگ ترین هدف ما بود. اینکه بازیگران بتوانند همدیگر را لمس 
کنند، جزو اهداف ثانویه ما بود که به انتخاب بازیگر کمک کرد؛ 

اما به هیچ وجه هدف اولیه ما نبود.
شفیعی گفت: موضوع شهید صیاد برای سال های طولانی دغدغه 
من بود. ساختن فیلم درباره چنین مضامینی، به ویژه اگر شخصیت 
اصلی آن یک فرد واقعی باشد، سختی های بسیاری دارد. تعدد 
دستگاه های فرهنگی گاهی به مانعی تبدیل می شود و قهرمانان 
را در چارچوب های محدود محصور می کند. فیلم »صیاد« تنها 
پنجره ای کوتاه به زندگی این شهید بزرگوار است. جریان حاکم 
بر محتوا گاهی شما را از پرداختن به چنین موضوعاتی بازمی دارد 
چنین  ساختن  می دهد.  سوق  کافه ای  فیلم های  سمت  به  و 
فیلم هایی کار ساده ای نیست و نزدیک به یک دهه تلاش لازم 

بود تا این فیلم به ثمر برسد.
مصنوعی  هوش  امکانات  گفت:  بازیگران  صدای  درباره  افشار 
عوامل را وسوسه می کند تا از این ظرفیت استفاده کنند، اما این 
کار ریسک زیادی به دنبال دارد. ما تصور می کردیم استفاده از 
هوش مصنوعی به کار کمک می کند، بنابراین تصمیم گرفتیم از 
صدای موجود از شهید صیاد استفاده کنیم و صداها را به نسبت 
چهل به شصت روی هم سوار کنیم. بااین حال، پس از پخش در 
سالن میلاد، به نظر می رسد که صدا نیاز به اصلاح دارد؛ هرچند 
شاید شرایط صوتی سالن نیز مطلوب نبوده است. بااین  وجود، 
اینکه دختر شهید صیاد به ما گفت صدای پدرم در من زنده 
شد، ارزشمند بود و باید دید که در خارج از جنبه فنی، چقدر 

تأثیرگذار خواهد بود.

 شفیعی نیز در ادامه اظهار کرد: ما تغییر صدا نداشتیم، بلکه 
تغییر فرکانس انجام دادیم. صداگذار ما وقت زیادی صرف کرد 
و صدای شهید صیاد را دریافت و پردازش کرد تا فرکانس آن را 
به بازیگر منتقل کند. پیش تر در فیلم »ایستاده در غبار« عکس 
این کار انجام شده بود و از صدای واقعی استفاده شد، اما در 
با تغییر فرکانس استفاده شده  بازیگر  این پروژه، صدای خود 
است. البته سالن میلاد کاربری کنسرت دارد و برای پخش فیلم، 

شرایط صوتی ایده آلی ندارد.
شفیعی همچنین درباره بودجه فیلم گفت: این فیلم ارزان ترین 
فیلم سینمایی است که در سال های اخیر باتوجه به این موضوعات 
ساخته شده است. بزرگ ترین شانس ما در این پروژه، آشنایی 
انتخاب های  از  یکی  سرابی  علی  انتخاب  بود.  سرابی  آقای  با 
غیرمنتظره فیلم بود. او تنها گزینه ما نبود، اما فردی بود که 
هم سابقه سال ها کار در تئاتر داشت و هم به شهید صیاد ارادت 
خاصی نشان می داد. او تمام فیلمنامه را با جزئیات با ما خواند 
و فیلم های بسیاری از شهید صیاد دید که حتی ما به اندازه او 

ندیده ایم.
از قصه  ارتش و سپاه بخشی  ادامه داد: موضوع وحدت  افشار 
این فیلم است، اما مهم ترین هدف، آگاهی بخشی درباره سال های 
امروز  من  نظر  به  که  موضوعی  بود؛  انقلاب  و  جنگ  ابتدایی 
بیش از همیشه به دانستن آن نیاز داریم. شهید صیاد شیرازی 
محبوب مردم و ارتش بود و با فداکاری، رشادت، دانش نظامی 
از اسطوره های جنگ و  و توانمندی های برجسته اش، به یکی 
چهره های مهم نظامی تبدیل شد. همیشه دوست داشتم اگر 
هم  جهانیان  می شود،  ساخته  نظامی  قهرمانان  درباره  فیلمی 
ببینند که ما با چه شخصیت های ویژه ای طرف هستیم و شهید 

صیاد یکی از همین شخصیت ها است.
او ادامه داد: پرداخت نویسنده به نظر من باعث شد فیلم فراتر 
در جهت  را  لازم  تأثیرگذاری  و  باشد  بیوگرافی صرف  یک  از 
این  در  باشد. شخصیت پردازی  داشته  آگاهی مخاطب  ارتقای 
فیلم بر اساس تاریخ انجام شده است، همان طور که در اسناد 
تاریخی از آن ها یاد می شود. در چنین پروژه هایی نمی توان به 
شیوه کلاسیک شخصیت پردازی کرد. شهید صیاد هیچ نقطه 
سیاهی در کارنامه اش نداشت که بخواهیم به آن بپردازیم. دیگر 
تاریخی هستند. برخی  از چهره های  نیز نمونه ای  شخصیت ها 
شخصیت ها، مانند نقش محمدرضا هدایتی، عصاره ای از چند 

شخصیت واقعی است.

علی سرابی بازیگر نقش شهید صیاد نیز طی سخنانی گفت: در 
جریان این کار توانستم با بسیاری از امرای ارتش صحبت کنم و 
خاطرات زیادی را بشنوم. به من می گفتند مادرت خیلی دعایت 
کرده که نقش شهید صیاد را بازی می کنی، او نه تنها یک انسان، 
بلکه فرشته ای بود که روی زمین آمده بود. در جلسه ای با امیر 
ذاکری، او خاطره ای از اتاق عملیات و برنامه ریزی تعریف کرد و 
گفت شهید صیاد باوجود کمبود مهمات، همچنان تصمیم گیری ها 
را با ایمان کامل انجام می داد و در تیررس دیدش تنها خدا بود.

خشایار موحدیان تدوینگر نیز گفت: برای این فیلم زحمت زیادی 
کشیده شده است و باید بررسی کنیم که آیا با تدوین بهتر، در 

نهایت فیلم ریتم مناسب تری خواهد داشت یا نه.
محمدرضا هدایتی دیگر بازیگر فیلم نیز بیان کرد: امیدوارم این 
فیلم دیده شود و مخاطبان با آن ارتباط برقرار کنند، زیرا برای آن 
تلاش زیادی شده است. نگاه من ممکن است با نگاه سایر نقش ها 
متفاوت باشد، اما مهم این است که در فیلم نامه چه انتظاری از 

من بوده و چطور توانسته ام آن را اجرا کنم.

رز رضوی نیز درباره نقش و حضورش در این فیلم توضیح داد: 
حضور در این فیلم برای من افتخار بزرگی بود. از طریق همکاری 
قبلی، موفق شدم این نقش را به دست بیاورم. پدر من جانباز و 
سرهنگ بازنشسته ارتش است، به همین دلیل همیشه شهیدان 

را دوست داشته ام و کارکردن درباره آن ها برایم ارزشمند است.
 

 نادر سلیمانی نیز گفت: مهم کم یا زیاد بودن در کار نیست، مهم 
این است که چگونه در آن حضور داشته باشیم. ما در سنندج با 
عشق و دل کار کردیم. نمی توان گفت شخصیت ها تیپ هستند؛ 
من بعد از سال ها کار، اصول شخصیت شناسی را می دانم و این 

نظر را قبول ندارم.

 ایوب آقاخانی بازیگر تأکید کرد: ساخت این فیلم با زحمت و 
فرسایش زیادی همراه بود و تنها آرزوی ما این است که مخاطبان 
از آن رضایت داشته باشند. من همیشه با افتخار به هر پروژه ای 
که آقای شفیعی در آن حضور دارد، پاسخ مثبت می دهم. این 
بار هم حضور جواد افشار مزید بر علت شد. یکی از مهم ترین 
وظایف فرهنگی، پرداخت به شخصیت های ملی است. نباید ترس 
از مصادره روایت باعث شود که از بعد روان شناسی شخصیت ها 
غافل شویم. باید لحظات حیاتی تاریخ کشور را به تصویر کشید و 

از تفسیر شخصی پرهیز کرد.
 او در پایان افزود: آنچه در فیلم می بینید حاصل تلاش گروه 
فیلم  اکران،  در  ایستاد. شاید  آن  پای ساخت  که  است  تولید 
دستخوش تغییراتی شود، اما شهید صیاد، شخصیتی مظلوم بود 
که پیام وحدت را منتقل می کرد. ما امروز به همان اندازه که به 

پدافند ارتش نیاز داریم، به موشک های سپاه نیز نیازمندیم.

انیمیشن  حوزه  کارگردان  و  نویسنده  خیراندیش،  محمد 
جایگاه  موضوع  با  فرهنگی«  »گفتگوی  برنامه  در  حضور  با 
انیمیشن در چرخه اکران بیان داشت: مرزهای سینمای رئال 
و انیمیشن مرزهای قبلی نیست و انیمیشن خود را ثابت کرده 

و راه خویش را پیش می برد و محصولی شناخته شده است.
وی افزود: متأسفانه در کشور ما هنوز این رویکرد وجود ندارد 
فرزند  به عنوان  و  از سینماست  بعد جدی  یک  انیمیشن  که 
سینما به انیمیشن نگاه نمی شود؛ بلکه به عنوان طفیلی نگاه 

می شود.

در  ما  کشور  در  انیمیشن  جایگاه  کرد:  تصریح  خیراندیش   
بین الملل،  اکران،  موفقیت ها،  نظر  از  و  است  میانه ای  جایگاه 
استقبال و اقبال عمومی و جایگاه مردمی جایگاه شایسته ای 
دارد و تولیدات انیمیشن جز چند مورد فروش برتر هر ساله 

هستند.

 این کارگردان حوزه انیمیشن اذعان داشت: در حال حاضر در 
عرصه بین الملل هم برای انیمیشن کشور اتفاقات خوبی افتاده 
و آثار انیمیشن ما مانند »پسر دلفینی« در ۳۰ کشور اکران 
داشته و به بیش از ۱2 زبان ترجمه شده و در کشورهای مهمی 
چون آمریکا انگلستان، روسیه و کشورهای عربی و کشورهای 

تازه استقلال یافته دیده شده است.
وی با بیان اینکه اگر دولت و سرمایه گذاران داخلی در حوزه 
انیمیشن سرمایه گذاری نکنند از سرمایه گذاران خارجی عقب 
می افتند اظهار داشت: یک شرکت ترکیه ای در تولید انیمیشن 
انیمیشن  »پسر دلفینی 2« سرمایه گذاری کرده است و این 
در جشنواره فیلم فجر اکران و اکران عمومی آن در عید نوروز 

خواهد بود.

 خیراندیش با تأکید بر اینکه سینمای انیمیشن سینما پاک و 
مظلوم است اذعان داشت: انیمیشن بازار ثابت خود را دارد و 
مشتری دائم آن )نسل کودک و نوجوان( وجود دارد و در اکران 

باید جدی گرفته شود.

 این کارگردان حوزه انیمیشن خاطرنشان کرد: در جشنواره 
ولی  اختصاص داده شده  سانس   ۸ ها  انیمیشن  به  فجر  فیلم 
مردم  برابر   ۴ که  دارند  نمایش  سانس   ۳2 رئال  فیلم های 
بیشتری می توانند فیلم ها را ببینند و به این ترتیب انیمیشن ها 

سیمرغ مردمی را ازدست داده اند.

 سینمای انیمیشن با ایده آل فاصله دارد  
امیرحسن سحرخیز پورشیرازی تهیه کننده و کارگردان حوزه 
انیمیشن در ادامه این برنامه با بیان اینکه از زمانی که تولید 
انیمیشن سینمایی در کشور آغاز شده است زحمات زیادی 
اکران  درگذشته  داشت:  بیان  است  شده  کشیده  آن  برای 
سینمای انیمیشن شرایط سخت تری داشت، ولی امروز نیز با 
آنچه که ایده آل است و می تواند به سینمای ایران کمک کند 

فاصله دارد.
وی تصریح کرد: در حال حاضر کشورهای اطراف ما هیچ کدام 
ظرفیت تولید انیمیشن خارجی را ندارند و حتی مشتری این 
تولید  روی  خارجی  کشورهای  از  برخی  و  هستند  محصول 

انیمیشن ایرانی سرمایه گذاری می کنند.

 سحرخیز پورشیرازی اذعان داشت: تولیدات انیمیشن ایران 
به لحاظ تکنیک، رنگ و لعاب و موزیکال با کارهای خارجی 

قابل رقابت هستند.

دامنه  داد:  ادامه  انیمیشن  و کارگردان حوزه  تهیه کننده  این 
اقتصادی  توسعه  مورد  در  و  است  وسیع  انیمیشن  اقتصادی 
از  که  حمایتی  نوع  و  خارجی  کشورهای  به  باید  انیمیشن 

انیمیشن ها می شود توجه کرد.
وی تصریح کرد: بایستی از حوزه انیمیشن حمایت هایی شود 
که می تواند فضای بازار انیمیشن را گسترده کند به خصوص 

سکوهایی که به دست انیمیشن ایران نیفتاده است.

اینکه  به دلیل  اینکه  بیان  با  ادامه   سحرخیز پورشیرازی در 
سینما  به  خانواده  با  و  نمی رود  سینما  تنهایی  بچه ای  هیچ 
می رود و تولیدات انیمیشن به همین جهت فروش های دو تا 
سه برابری دارند، در کشورهای خارجی ازاین حیث انیمیشن 
در اکران ها موردتوجه قرار می گیرد که متأسفانه در ایران این 

اتفاق نمی افتد.
وی با بیان اینکه، این نگاه که انیمیشن برای کودک و نوجوان 
است درست نیست بیان داشت: انیمیشن یک تکنیک است و 

ممکن است ژانر وحشت و کمدی داشته باشد.

منوچهر شاهسواری درباره نمایش آثار توقیفی در سانس   
ویژه گفت: 

بخش ویژه مربوط به فیلم هایی می  شود که به دلایل گوناگون 
در قالب جشنواره نمی گنجند؛ مانند سال تولید اثر، حضور 
در جشنواره های دیگر، ممیزی و ... ما فکر می کنیم نمایش 
این دست از آثار که هم تنوع موضوعی و هم ساختاری دارند 
...(، می  تواند آیینه تمام نمای  )مستند، داستانی، تجربی و 
سینمای ایران را در محضر شما اهل رسانه قرار دهد تا یک 

تحلیل وسیع داشته باشید. 

وقتی این آثار را می بینید در واقع نمونه ای از تمام موجودی های 
ما را در ویترین جشنواره مشاهده می کنید. فرصت بررسی نقد 
نظر و تحلیل نسبت به مجموعه سینمای ایران با کمک شما 

فراهم می شود.

و وحشی«  »قاتل  مثل  آثاری  می شد  که شنیده  حالی  در 
و »رکسانا« در بخش ویژه چهل و سومین جشنواره فیلم 
فجر حضور خواهند داشت، روز گذشته، نخستین محصول 
با  تناسبی  که  شد  معرفی  بخش  این  در  حاضر  سینمایی 
اسامی مطرح شده ندارد. روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی، 
از حضور مستند سینمایی »فرشته ها نمی میرند« محصول 

جدید این بنیاد در بخش ویژه این جشنواره خبر داد.

بخش ویژه جشنواره، 
ویترین سینمای ایران است

محمد خیراندیش - سحرخیز پورشیرازی

مصطفی قاسمیان
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یکی از مهم ترین وظایف فرهنگی، پرداخت   
از  ترس  نباید  است.  ملی  شخصیت های  به 
مصادره روایت باعث شود که از بعد روان شناسی 
شخصیت ها غافل شویم. باید لحظات حیاتی تاریخ 
از تفسیر شخصی  کشور را به تصویر کشید و 

پرهیز کرد.

دندانمانراشمردهاند!

کجا بهتر از فوتبال ایران می توانند پیدا کنند. اصلًا مگر 
جایی بهتر هم پیدا می شود که بیایند و مدتی خودشان را پا 
به توپ نشان دهند و بعد هم پول هنگفتی بگیرند و بروند. 

 داستان خارجی های فوتبال ایران جالب بود، اما این فصل 
جالب تر از همیشه شده؛ خارجی هایی که ظاهراً قبل از آمدن 
به ایران خیلی خوب ماجرا های خارجی های قبلی را دنبال 
کرده اند و خوب یاد گرفته اند چگونه قرارداد ببندند که وقتی 
نمونه اش  باشد.  ایرانی  طرف  گردن  تقصیر ها  تمام  رفتند 
همین دوشنبه شب اتفاق افتاد »جوما«، مهاجم بی کیفیت 
استقلال حاضر نشد قراردادش را فسخ کند، چرایی اش کاملًا 
مشخص است، هیچ کجای دنیا نه چنین پول هنگفتی به او 
می دهند و نه اصلًا اجازه ثبت چنین قراردادی را، پس چرا 

باید قراردادش را فسخ کند. 
تا دلتان بخواهد می توان نمونه مثال زد. همین گاریدو، 
نیمکت  روی  دلار  هزار   ۳۶ با  پرسپولیس  سابق  سرمربی 
الاتحاد لیبی نشست، اما قراردادش با پرسپولیس ۸۰۰ هزار 
دلار بود، یعنی حدود 2۰ برابر، حالا هم منتظر هستیم تا 
این  دربیاورد.  سرخ ها  روزگار  از  دمار  و  کند  شکایت  برود 
ماجرای تکراری جلوی چشم نهاد های نظارتی و امنیتی در 
حال رخ دادن است. نهاد هایی که انگار پول مردم و بیت المال 
برایشان کوچک ترین اهمیتی ندارد. بله، درست خوانده اید 
پول مردم و بیت المال، چون باید خیلی ساده لوح باشید اگر 
تصور کنید سرخابی های پایتخت خصوصی شده اند. این چه 
خصوصی شدنی است که وزیر نفت، هلدینگ خلیج فارس را 
بابت تملک استقلال زیر سؤال می برد یا پرسپولیس چگونه 
دولتی  بانک های  از  جمعی  مالکش  وقتی  شده  خصوصی 

هستند. 
بگذریم. همه چشم هایشان را بسته اند از مسئولان فوتبال 
تا  تا نهاد های ذی ربط، هیچ کس چیزی نمی گوید  گرفته 

دلال جماعت یک مشت خارجی از رده خارج، بدون تیم و 
بی کیفیت را با لقب های مختلف به فوتبال ایران بچپاند و اول 
جیب خودشان را پر کنند و بعد جیب بیکار های فوتبال دنیا 
را. همه چشم بسته اند تا دلال ها خیلی خوب به بیکار های 
فوتبال جهان یاد بدهند اوضاع و احوال فوتبال ایران چگونه 
است. یادشان بدهند که اینجا چگونه باید پای قرارداد بروند و 
چه بند هایی را با استفاده از ندانم کاری و جهالت فوتبالی های 
ایران در قرارداد بگنجانند تا بتوانند خیلی راحت پول پارو 

کنند. 
این ماجرای تأسفبار مدت هاست که تکرار می شود و این 
فصل با یک اوج گیری وحشتناک در خصوص آن مواجهیم. 
قراردادش  فسخ  به  حاضر  استقلال  خارجی  مهاجم  اینکه 
تمام  مانند  او  دارد.  خود  در  را  زیادی  حرف های  نیست، 
خارجی های بی کیفیتی که طی تمام این سال ها آمده و پول 
پارو کرده اند و رفته اند دندان ما را شمرده و خیلی خوب 
می داند که فوتبال ایران تنها جایی است که می تواند بدون 
تأثیرگذاری و زحمت زیاد تا جایی که می تواند پول بگیرد. 
آهای آقای مسئول کجایی؟! حواستان هست که شبکه دلالی 

چه بلایی سر فوتبال آورده یا خودتان را به ندیدن زده اید!

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران: سیستم درستی برای   
شناسایی و پرورش استعدادها نداریم. همین موضوع باعث 
شده که بسیاری از استعدادها هدر بروند. ما حتی در تیم 
ملی هم دیده ایم که برخی بازیکنان تازه در 27 سالگی 
فرصت بازی پیدا می کنند، در حالی که در کشورهای دیگر، 
مانند ژاپن، یک بازیکن در 2۰ سالگی حداقل ۱۰۰ بازی 

بین المللی انجام داده است.
واقعیت این است که بازیکنان جوان در سایر کشورها   

بیشتری دارند، در حالی که  بین المللی  بازی های  تجربه 
ما هنوز در این زمینه ضعف داریم. یک مثال برای شما 
بزنم. روزی پسرم، هوتن، به من گفت: "بابا، من فوتبالیست 
انسان  کن  "اول سعی  گفتم:  او  به  من  می شوم؟  خوبی 
خوبی برای جامعه باشی. دوم، مطمئن باش من برای تو 
به هیچکس زنگ نمی زنم. اگر قرار است فوتبالیست شوی، 
باید بر اساس توانایی هایت پیشرفت کنی. بعدها هم که یک 
برنامه ای درباره او ساخته شد، سر تمرین استقلال به من 
گفت: بابا، اجازه بده بروم، چون نمی خواهم باعث آزار تو 

شوم. در حالی که فوتبالیست بدی هم نبود.

 بازیکنان جوان ژاپن
 ۱۰۰ بازی بین المللی دارند

هر چه در تکواندو داریم 
از برکات انقلاب است

برکات    از  داریم  تکواندو  در  چه  هر  آرین سلیمی:   
انقلاب است

فرار    تبریک  المپیک ضمن  مدال طلای  دارندۀ 
گفت:  انقلاب  پیروزی  سالگرد  ۴۶مین  رسیدن  
ورزش های  توسعة  به  ویژه ای  توجه  انقلاب  از  بعد 
حمایت ها  همین  و  شده  تکواندو  چون  مدال آوری 

باعث مدال آوری در این رشته بعد از انقلاب شد.

دنیا حیدری

بازگشت کامل و بی دغدغه به ورزشگاه آزادی گویا قرار است 
به تاریخ بپیوندد یا آرزویی دست نیافتنی شود. ورزشگاهی که 
بعد از ماه ها در دست تعمیر بودن قرار است توسط بازرسان 
دیگر  بار  تا  شود  برانداز  آسیا  فوتبال  کنفدراسیون  ناظران  و 
مسئولیت میزبانی نماینده های ایران در بازی های لیگ نخبگان 
و قهرمانان 2 آسیا بر دوش آن گذاشته شود. اما بی تردید گرفتن 
تأییدیه ای اف سی هم نمی تواند تضمینی برای بازگشت کامل 
آن به چرخه فوتبال باشد. آزادی تا قبل از بازسازی با وجود 
خرده ایراد های وارده، نمره قبولی می گرفت و بعید است بازرسان 
کنفدراسیون فوتبال آسیا حالا که دستی هم به سر و رویش 
کشیده شده و نواقصش برطرف شده از تأیید آن برای میزبانی 

رقابت های آسیایی سرباز بزنند. 
با  که  می دهد  نشان  اخیر  وقت  این چند  اما گپ و گفت های 
دریافت تأییدیه ای اف سی هم نمی توان خیلی امیدوار به بازگشت 
کامل این ورزشگاه به چرخه فوتبال کشور بود، چراکه با وجود 
بازگشایی نصفه و نیمه همچنان قبل از برگزاری هر بازی، اما و 
اگر های بسیاری مطرح و شرط و شروط های متعددی گذاشته 
می شود که از جمله آن می توان به محدودیت های اعمال شده 
برای حضور هواداران اشاره کرد. البته این هم تمام ماجرا نیست. 

قرار بود آزادی بعد از چند ماه تعمیرات به صورت کامل در 
اختیار فوتبال قرار گیرد و تیم ها از آوارگی نجات پیدا کنند. 
زمانی که بار ها و بار ها تمدید شد و اگرچه سرانجام ظاهراً به 
پایان رسید، اما با توجه به صحبت های اخیر مدیر آزادی بیم 
آن می رود که بار دیگر از چرخه فوتبال کشور خارج شود، از آن 
جهت که نصیبی، مدیر این ورزشگاه صراحتاً می گوید میزبانی 
دربی ۱۰5 بسته به نظر شورای تأمین است، درحالی که آزادی 
میزبانی  پایتخت  سرخابی های  بازی  از  است  سال  سال های 
با توجه به این سابقه و تجربه جای سؤال دارد که  می کند. 
چرا مدیر مجموعه آزادی باید میزبانی در دربی را منوط به نظر 

شورای تأمین بداند! 
مسئله، اما پاس دادن برگزاری دربی در آزادی به شورای تأمین 
نیست، در واقع مسئله پیش کشیدن زمان احتمالی بازسازی 
آزادی است. بازسازی کاملی که به گفته نصیبی احتمالاً 2۳ تا 

2۴ ماه به طول خواهد انجامید، یعنی دو سال تمام! 
را  آن  سرعت  به  بتوان  که  نیست  ورزشگاهی  آزادی  البته 
بازسازی کرد، اما بسته بودن در های آن به مدت دو سال به 
روی فوتبال و دوستدارانش می تواند مشکلاتی را که امسال به 
چشم دیده شد تشدید کند، خصوصاً اگر قرار باشد بعد از هر 

بازی آقایان فهرستی از آسیب های وارده به این 
مجموعه را لیست کنند، مانند آنچه که بعد از 

بازی پرسپولیس و تراکتور لیست شده است. 
صدالبته که هیچ هواداری حق آسیب رساندن به 
هیچ ورزشگاهی را ندارد و تماشاگران باید با تمام 
وجود در حفظ و نگهداری تمامی مجموعه های 
ورزشی کشور که برای ساخت و بازسازی آن از 
جیب ملت هزینه می شود کوشا باشند، اما قرار هم 
نیست به دلیل بازسازی های انجام شده آقایان بعد 
از هر بازی با اعلام اعداد و ارقام هواداران را زیر 
سؤال ببرند. نصیبی با برآورد هزینه خسارت های 
 ۱۰۰( تراکتور   - پرسپولیس  بازی  از  به جامانده 
میلیون تومان( تأکید دارد که حتی یک میلیون 

تومان خسارت هم خستگی را بر تن ما می گذارد، اما قرار نیست، 
چون ورزشگاهی برای بازسازی و تعمیرات هزینه می کند از 
فردا و بعد از هر بازی منت آن بر سر هواداران گذاشته شود، 
چراکه هزینه این تعمیرات به صورت غیرمستقیم از جیب همین 
هواداران است که پرداخت می شود. بی شک، اما تلخ تر از منتی 
که گویا قرار است زین پس گذاشته شود، زمانی است که آقایان 

برای بازسازی کامل آزادی برآورد کرده اند. زمانی که تجربه ثابت 
کرده بار ها و بار ها تمدید خواهد شد و این یعنی آوارگی بیشتر 
فوتبال باشگاهی و ملی! اما کاش نتیجه تمام این صبوری ها 
چیزی که باید باشد، یعنی آزادی آزادی از بند فرسودگی ها، 
وعده های بازسازی و تعمیرات بی پایان و نصفه و نیمه، نه اینکه 

آقایان هم زمان صرف کنند و هم سمبل کاری.

درآرزویآزادیآزادی!

در ادامه مراسم افتتاحیه جشنواره سی وسوم   
فیلم فجر همزمان با شب میلاد سیروس الوند 
کلیپی از او پخش شد و فریدون جیرانی، جواد 
روی سن  به  الوند دختر وی  ماهور  و  طوسی 
آمدند تا از او تجلیل کنند. پیش از هر چیز کلیپی 
پخش شد که سیروس الوند در آن خاطراتی از 

دوران کاری اش بیان  کرد.

فریدون حسن


